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Życzymy Państwu

Świąt białych i pachnących choinką.
Niech magiczna noc wigilijnego Wieczoru

przyniesie spokój, radość oraz moc prezentów.
Niech z nut świątecznych zapachów

powstanie najpiękniejsza kolęda  
i  czarem swej melodii spełni Państwa marzenia.

Życzy zespół redakcji "Życia Częstochowy i Powiatu"

fot. Marek Tęcza

 TO JUŻ PORA NA WIGILIĘ

To j u ż  p o r a  n a  w i g i l i ę ,  t o  j u ż  c z a s,
A  t u  j e s z c z e  k o g oś  n i e  m a  p oś r ód  n a s,

A  t u  j e s z c z e,  a  t u  j e s z c z e  k t oś  m a  p r z y j ść,
B o  p r z y  s t o l e  w o l n e  m i e j s c e  c z e k a  d z i ś.

G w i a z d o  b e t l e j e m s k a ,  p r o w a d ź  g o  p r z e z  św i a t ,
Że b y  r a z e m z  n a m i  p r z y  t y m s t o l e  s i a d ł .

P r o w a d ź  g o  t u  d o  n a s  z  t y c h  d a l e k i c h  d r ó g ,
Że b y  r a z e m z  n a m i  k o l ę d o w a ć  m ó g ł .

D a j  m u  św i a t ł o,  b o  t a k  ł a t w o  z m y l i ć  ś l a d ,
D a j  n a d z i e j ę ,  k i e d y  w  o c z y  w i e j e  w i a t r,
St r u d z o n e m u,  z m ę c z o n e m u  p o m óż  i ść,

B o  s a m o t n y  n i k t  n i e  m o ż e  z o s t a ć  d z i ś...

- WANDA CHOTOMSKA -
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Kierowcy się ucieszą

Kolejny fragment alei Wojska 
Polskiego przejezdny!

Zmiany w Urzędzie Wojewódzkim 

Po 7 tygodniach śląskie 
ma wreszcie wojewodę
W  środę  20  grudnia  Marek 
Wójcik,  były  radny  Katowic 
i poseł Platformy Obywatelskiej, 
odebrał  z  rąk  Sekretarza  Stanu 
MSWiA  Tomasza  Szymańskiego 
powołanie  na  urząd  wojewody 
śląskiego. 

Województwo śląskie w ostatnim 
czasie nie miało wojewody. To 
dlatego, że Jarosław Wieczorek, 
który dotychczas pełnił tę funkcję, 
otrzymał mandat poselski z ra-
mienia Prawa i Sprawiedliwości. 
Nazwisko nowego wojewody 
śląskiego poznaliśmy w minioną 
środę. 

Wybór Marka Wójcika okazał 
się zaskoczeniem. Do tej pory 
w przestrzeni publicznej poja-
wiały się głosy, że na urząd ten 
powołana zostanie była komi-
sarz UE i wicepremier Elżbieta 
Bieńkowska, była wiceprezydent 
Tychów Anna Moczkowska lub 
starościna pszczyńska Barbara 
Bandoła.

Podczas briefingu prasowego 
Marek Wójcik poinformował 
o odwołaniu wicewojewodów 
przez premiera Donalda Tuska 
i o odwołaniu Dyrektora Ge-
neralnego. Zapowiedział także, 
że poza działaniami wewnątrz 

Urzędu, planuje spotkanie z mi-
nistrą przemysłu Marzeną Czar-
necką i wsparcie w utworzeniu na 
Śląsku Ministerstwa Przemysłu. 
Kolejnym spotkaniem ma być 
to z marszałkiem województwa 
Jakubem Chełstwoskim i z prze-
wodniczącym zarządu Metropolii 
GZM Kazimierzem Karolczakiem.

- Liczę na to, że współpraca 
będzie nam się bardzo dobrze 
układała – zarówno z Panem 
marszałkiem, jak i Panem prze-
wodniczącym. Mam nadzieję, że 
znajdziemy wspólny język w naj-
ważniejszych sprawach dotyczą-
cych przyszłości regionu – mówił 
Marek Wójcik.

 ■ mz

fot.Śląski Urząd Wojewódzki
W piątek 22 grudnia udrożniony 
dla  ruchu  zostanie  kolejny  frag-
ment nowej al. Wojska Polskiego! 
Dzięki  temu  będziemy  mogli  się 
poruszać  odcinkiem  „gierkówki” 
od  al.  Jana  Pawła  II  do  ul.  Le-
gionów w obu kierunkach.

O zmianie tej jako pierwszy po-
informował prezydent Miasta 
Częstochowy w mediach społecz-
nościowych. – Drożne stanie się 
także skrzyżowanie z ul. Legionów 
z rondem pod obiektem mostowym. 
Tym samym odblokowany zostanie 
wjazd i wyjazd z Zawodzia-Dąbia 
przez DK-91. Równocześnie prze-
stanie obowiązywać objazd przez 
ulice Złotą i Srebrną i wróci pier-
wotna organizacja ruchu, gdzie to  
ul. Mirowska jest ulicą z pierw-
szeństwem – przekazał prezydent 
Krzysztof Matyjaszczyk. Jak wyja-
śnia Maciej Hasik, rzecznik prasowy 
MZD w Częstochowie, przejazd 
al. Wojska Polskiego w kierunku 
południowym będzie odbywał 
się poprzez nawrotkę w al. Jana 
Pawła II z uwagi na to, że włączenie 
i dalszy ruch na udrożnionym od-
cinku odbywać się będzie wciąż 
jednym pasem. Przejazd w ciągu 
al. Wojska Polskiego w kierunku 
północnym będzie odbywał się bez 
konieczności dodatkowych ma-

newrów. Przypomnijmy, że w środę  
6 grudnia udostępniony dla ruchu 
został fragment DK-91 (kierunek 
południowy) od al. Jana Pawła II 
do zjazdu na teren Galerii Juraj-
skiej i innych obiektów handlowych 
położonych w tym rejonie. MZD 
apeluje o zachowanie ostrożności 
i patrzenie na znaki, informujące 
o czasowej organizacji ruchu.

Wciąż trwa walka z czasem

- Wykonawca robót drogowych na 
DK-91 walczy z czasem, dokładając 
wszelkich starań, by jak najszybciej 
trasa była przejezdna. Jeszcze przed 

świętami – tam, gdzie to możliwe 
– chcieliśmy puścić ruch, bo każde 
otwarte skrzyżowanie, każdy frag-
ment przebudowanej drogi oddany 
do użytku, to zawsze duża ulga dla 
kierowców, którym przy tej okazji 
chcę podziękować za cierpliwość 
i zrozumienie w trakcie trwania 
całej budowy. Wasze wsparcie jest 
niezwykle ważne dla pomyślnego 
zakończenia tej strategicznej dla 
miasta inwestycji – podkreśla pre-
zydent Częstochowy, Krzysztof 
Matyjaszczyk. 

 ■ pn

fot. UM Częstochowy
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Złote Gody

Przeżyli ze sobą 50 lat i więcej...
9  małżeństw  z  Częstochowy 
obchodziło  w  Urzędzie  Stanu 
Cywilnego  jubileusz  Złotych 
Godów,  a  więc  przeżyli  ze 
sobą  co  najmniej  pół  wieku. 
Dwie  pary  mogą  pochwalić  się 
55-letnim stażem!

Podczas uroczystości, która od-
była się 13 grudnia w Urzędzie 
Stanu Cywilnego życzenia jubi-

latom złożyli prezydent Krzysztof 
Matyjaszczyk oraz kierownik 
USC Rafał Bednarz. Każda z par 
otrzymała również Medale Pre-
zydenta RP za Długoletnie Po-
życie Małżeńskie oraz kwiaty.

Jubilaci:
1. Wiesława i Rajmund Broncel 
(50)
2. Kazimiera i Józef Cisowscy (55)
3. Teresa i Andrzej Faracik (50)

4. Barbara i Andrzej Jakubczy-
kowie (50)
5. Barbara i Leszek Matczakowie 
(50)
6. Stanisława i Mirosław Trosz-
czyńscy (55)
7. Janina i Jan Ulińscy (50)
8. Grażyna i Tadeusz Wiewióra (50)
9. Alicja i Jerzy Zubkiewicz (50)

 ■ oprac. pn

fot. Łukasz Kolewiński, UM Częstochowy

Nagrody rozdane

To oni najlepiej promują nasz region

Poznaliśmy  laureatów  drugiej 
edycji Jura Pride, czyli konkursu, 
którego  celem  jest  nagrodzenie 
tych,  którzy  swoim  działaniem 
przyczyniają  się  do  rozwoju 
i promocji regionu jurajskiego. 

Wyróżnienia przyznawane 
są w ramach pięciu kategorii. 
Pierwsza z nich to „firma”, która 
działa zgodnie z polityką zrów-
noważonego rozwoju i wpi-
suje się w ideę programu Teraz 
Lepsza Praca. Chodzi o nagro-
dzenie firmy świadomej, że jej 
największym atutem są pracow-
nicy, których należy wspierać 
w rozwoju i dążeniu do samore-
alizacji. Kolejna kategoria to „pra-
cownik”. W jej ramach  honoruje 
się tych, którzy do swojej pracy 
podchodzą rzetelnie i z zaanga-
żowaniem, a poza tym udzielają 
się na gruncie charytatywnym 

i społecznym. Nagroda Jura Pride 
przyznawana jest również najlep-
szej inwestycji. W tej kategorii 
chodzi o rozbudowę infrastruk-
tury, modernizację siedziby firmy, 
innowacyjność, zakup sprzętu, 
wykorzystanie OZE – słowem 
wszystko to, co sprawia, że wa-
runki pracy stają się coraz lepsze. 
Laureatów konkursu wyłania 
się także w ramach kategorii  
„work-life balance” i „organi-
zacja/osobowość”. Ta pierwsza to 
wyróżnienie dla inicjatyw prze-
ciwdziałających pracoholizmowi, 
nadmiernemu stresowi i wypa-
leniu zawodowemu. Chodzi o lo-
kalne działania promujące region 
i pozwalające na odpoczynek 
i regenerację sił pracowników. 
Z kolei ta druga kategoria jest 
przeznaczona dla tych, którzy 
w znacznym stopniu przyczynili 
się do rozwoju i popularyzacji 

Częstochowy i okolic, a nie wpi-
sują się w żadną z wcześniejszych 
kategorii. 

Laureatów konkursu wyłoniła 
kapituła konkursowa składająca 
się z 15 osób. Na jej czele stanął 
prezydent miasta Krzysztof Ma-
tyjaszczyk. Wspólnie podjęli 
decyzję, że w konkursie Jura 
Pride 2023 nagroda za najlepszą 
inwestycję trafi do Hillwood 
Polska. Najlepszą firmą okazał 
się Uniwersytet Jana Długosza, 
a organizacją – Rotary Club Czę-
stochowa. Statuetkę w kategorii 
„pracownik” przyznano Joannie 
Radosławskiej – kierowniczce 
HR – Biznes Partner w Zakła-
dzie Elektroniki ZF. W kategorii 
,,work-life balance” nagrodzono 
Wojciecha Kluka i jego Fabrykę 
Rowerów.

 ■ mz

Gala jubileuszowa

Zespół Pieśni i Tańca 
„Częstochowa” ma już 45 lat!
To już 45 lat odkąd w naszym mie-
ście  działa  Zespół  Pieśni  i  Tańca. 
Taki  jubileusz  trzeba  było  uczcić! 
W minioną niedzielę w Filharmonii 
Częstochowskiej  odbył  się  więc 
spektakl „Legenda po Zbóju”.

Świętowanie 45-lecia Zespół roz-
począł jednak wcześniej. 7 grudnia 
odbyły się w Filharmonii koncerty 
dla dzieci i młodzieży. W ten sposób 
członkowie Zespołu „Częstochowa” 
chcą ukazać piękno polskiego folk-
loru i zainteresować nim młodych 
odbiorców. W końcu w kodeksie Ze-
społu Pieśni i Tańca z naszego miasta 
podkreśla się, że każdy koncert to 
przede wszystkim radość dla innych. 

Głównym wydarzeniem była 
jednak gala jubileuszowa, jaka od-
była się w niedzielę 17 grudnia. W jej 
trakcie na deskach Filharmonii przed-
stawiono „Legendę po Zbóju”, czyli 
spektakl o tajemnicach jurajskich 
grot i lokalnych podań. Ci, którym nie 
udało się tego dnia dotrzeć, a chcie-
liby spektakl zobaczyć, będą mieli ku 
temu okazję. ZPiT „Częstochowa” 
„Legendę po Zbóju” zagra jeszcze 

20 stycznia 2024 roku w Miejskim 
Domu Kultury. 

I choć Zespół działa już 45 lat, 
to zainteresowanie nim jest wciąż 
duże. Nic w tym dziwnego, bo na 
swoim koncie ma naprawdę wiele 
sukcesów. Został wyróżniony m. in. 
„Złotą Odznaką Honorową za Za-
sługi dla Województwa Śląskiego”, 
nagrodą specjalną Ministra Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego oraz Na-
grodą Miasta Częstochowy w Dzie-
dzinie Kultury. Ponadto prezentował 
się w wielu krajach Europy, ale też 
w Stanach Zjednoczonych, Chinach 
czy Brazylii.

 ■ mz
fot. Facebook/ Krzysztof Matyjaszczyk

fot. UM Częstochowy

Bądź eko w te święta 

w Częstochowie będzie 
kolejna Jadłodzielnia
Święta  Bożego  Narodzenia  zbli-
żają  się  wielkimi  krokami  -  przy-
gotowujemy  pyszne  posiłki  dla 
całej  rodziny  i  obdarowujemy  się 
prezentami. I choć jest to magiczny 
i  radosny  czas,  to  może  się  on 
okazać  zbyt  dużym  obciążeniem 
dla środowiska.

Za dużo jedzenia
W okresie świątecznym często 

zdarza się, że przeceniamy swoje 
możliwości i przygotowujemy zbyt 
dużą ilość jedzenia. W takiej sy-
tuacji powinniśmy zadbać przede 
wszystkim o to, by żywności nie 
marnować. Pamiętajmy również, że 
wśród nas są osoby, którym Boże 
Narodzenie wcale nie kojarzy się 
z obfitością. Najlepszym rozwiąza-
niem będzie więc podzielenie się 
posiłkiem. W Częstochowie taką 
możliwość daje nam Jadłodzielnia, 
czyli społeczna lodówka przy  
ul. Piotrkowskiej 18. Tam możemy 
umieścić potrawy, a potrzebu-
jący na pewno się z nich ucieszą. 
Ważne, by były szczelnie zapako-
wane i opisane – powinny zawierać 
nazwę potrawy, datę jej przygoto-
wania i informację o znajdujących 
się w niej alergenach.

W okresie świąt w Częstochowie 
pojawi się też druga jadłodzielnia. 
Tę znajdziemy za Ratuszem - 
przy ul. Szymanowskego 1 (obok 
wejścia do sklepu charytatyw-
nego Lepszy Klimat). Będziemy 
mogli korzystać z niej od soboty  
23 grudnia do 3 stycznia 2024 r.

W co zapakować prezent? 
Dla wielu z nas pakowanie pre-

zentów dla najbliższych to istotny 
element przedświątecznych przygo-
towań. Jednak standardowy papier 
prezentowy, wstążki i kokardy lądują 
w koszu zaraz po rozpakowaniu upo-
minków i są dużym obciążeniem dla 
środowiska. Jest wiele sposobów na 
to, by prezenty pod choinką wyglądały 
efektownie, jednocześnie nie ingero-
wały tak mocno w stan naszej planety. 
I choć papier poddaje się recyklingowi, 
to ten do pakowania prezentów za-
wiera duże ilości farby, które podczas 
obróbki tworzą zanieczyszczony osad 
pełen chemikaliów. Zresztą, już sam 
etap produkcji jest bardzo obciążający. 
Zamiast nowej rolki papieru prezen-
towego wykorzystajmy więc resztki 
z ubiegłych lat, stare gazety czy mapy. 
Możemy też użyć apaszki, chustki lub 
płóciennych woreczków.

Zadbaj także o zwierzęta
O tym, że zdarzają się sytuacje, 

w których pies lub kot był „prezentem 
bożonarodzeniowym”, porzuconym 
tuż po świętach, słyszeliśmy nieraz. 
Mimo to wciąż do takich incydentów 
dochodzi. Na szczęście większość 
schronisk prowadzi kampanie zwra-
cające uwagę na to, jak ważna jest 
przemyślana i odpowiedzialna ad-
opcja. Niektóre instytucje w okresie 
świąt zawieszają nawet możliwość 
adopcji. Na taki krok zdecydowało się 
już schronisko w Gdańsku, w Słupsku, 
w Krakowie czy w Białymstoku. 

 ■ mz
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To warto wiedzieć!

Nowe zasady przyznawania świadczenia pielęgnacyjnego
Od  nowego  roku  obowiązywać 
będą  nowe  zasady  przyznawania 
świadczenia pielęgnacyjnego. Do-
tyczą  one  możliwości  pobierania 
świadczenia  przy  wykonywaniu 
pracy  zarobkowej,  zmiany  jego 
wysokości  i wprowadzenia kryte-
rium wieku. 

Jedną z najważniejszych zmian, 
jakie będą obowiązywać od no-
wego roku, jest zniesienie zapisu, 
zgodnie z którym świadczenie 
przysługiwało osobom, które 
ze względu na opiekę rezygno-
wały z pracy zarobkowej. Od  
1 stycznia połączenie aktywności 
zawodowej z pobieraniem świad-
czenia pielęgnacyjnego będzie 
więc możliwe bez jakichkolwiek 
limitów z tego tytułu. Ponadto, 
otrzymanie takiego świadczenia 
nie będzie również zależało od 
pobierania emerytury bądź renty. 

Kolejna zmiana dotyczy wyso-
kości świadczenia - od 1 stycznia 
2024 r. wynosić będzie 2988 zł 
miesięcznie. Co więcej, jak po-
daje Ministerstwo Rodziny i Poli-
tyki Społecznej - Nowe przepisy 
przewidują również, że w przy-
padku gdy opiekun otrzymujący 
świadczenie pielęgnacyjne na 
nowych zasadach będzie spra-
wował opiekę nad więcej niż 
jedną osobą (dzieckiem) w wieku 

do ukończenia 18. roku życia, 
legitymującą się odpowiednim 
ww. orzeczeniem o niepełno-
sprawności, to wysokość świad-
czenia pielęgnacyjnego jest 
podwyższana o 100% na drugą 
i każdą kolejną osobę, nad którą 
sprawowana jest opieka – wa-
runkiem jest złożenie wniosku 
przez opiekuna o podwyższenie 
świadczenia pielęgnacyjnego. 
Nie dotyczy to jednak dyrek-
torów placówek opiekuńczo-
-wychowawczych, dyrektorów 
regionalnych placówek opiekuń-
czo-terapeutycznych i dyrek-
torów interwencyjnych ośrodków 
preadopcyjnych. 

Nowelizacja obejmuje również 
zniesienie art. 16a, który wpro-
wadał specjalny zasiłk opie-
kuńczy. Jednak osoby, które 
przed dniem lub po dniu wejścia 
w życie ustawy o świadczeniu 
wspierającym nabyły lub nabędą 
prawo do świadczenia pielęgna-
cyjnego lub specjalnego zasiłku 
opiekuńczego na zasadach obo-
wiązujących do dnia  31 grudnia 
2023 r. i za okres co najmniej 
do dnia 31 grudnia 2023 r. będą 
uprawnione do świadczenia pie-
lęgnacyjnego lub specjalnego za-
siłku opiekuńczego, będą mogły 
zachować prawo do tych świad-
czeń na zasadzie ochrony praw 

nabytych na obowiązujących do 
31 grudnia 2023 r. dotychczaso-
wych zasadach przewidzianych 
w ustawie o świadczeniach ro-
dzinnych  – jednak nie dłużej niż 
do końca okresu, na który prawo 
zostało przyznane – tłumaczy re-
sort. 

W przypadku śmierci osoby 
wymagającej stałej opieki, świad-
czenie pielęgnacyjne przysłu-
giwać będzie do ostatniego dnia 
miesiąca następującego po mie-
siącu, w którym nastąpił zgon.

Aby otrzymać świadczenie 
pielęgnacyjne konieczne jest 
posiadanie przez osobę wymaga-
jącą opieki ważnego orzeczenia 
o niepełnosprawności. W takim 
orzeczeniu musi się znaleźć infor-
macja o konieczności stałej lub 
długoletniej opieki świadczonej 
przez drugą osobę. Zgodnie z no-
welizacją rozszerzona zostanie 
liczba osób-opiekunów upraw-
nionych do otrzymania świad-
czenia. Przysługuje ono matce 
lub ojcu, faktycznemu opieku-
nowi dziecka, innym osobom, 
na których ciąży obowiązek 
alimentacyjny oraz rodzinie za-
stępczej (w tym: osobie prowa-
dzącej rodzinny dom dziecka, 
dyrektorowi placówki opiekuń-
czo-wychowawczej, dyrektorowi 

regionalnej placówki opiekuń-
czo-terapeutycznej albo dyrek-
torowi interwencyjnego ośrodka 
preadopcyjnego). 

Wnioski o przyznanie świad-
czenia pielęgnacyjnego na no-
wych zasadach będzie można 
składać po wejściu w życie 
nowych przepisów czyli od 1 
stycznia 2024 r. Osoby, które 
pobierają świadczenie pielęgna-
cyjne na aktualnych zasadach, 
również będą mogły złożyć 
nowy wniosek o to świadczenie. 
Przy okazji będą musiały złożyć 
wniosek o rezygnacji ze starego, 
dotychczas otrzymywanego 
świadczenia.

Nowe świadczenie wspierające

Osoby z niepełnosprawnością, 
które ukończyły 18 rok życia, 
będą mogły ubiegać się o świad-
czenie wspierające. Będzie ono 
przyznawane bezpośrednio tym 
osobom, tak aby dorosła już osoba 
z niepełnosprawnością mogła 
decydować jak wykorzystywane 
ma być otrzymywane wsparcie – 
tłumaczy Ministerstwo Rodziny 
i Polityki Społecznej. Nie będzie 
obowiązywało również żadne 
kryterium dochodowe, które wa-
runkowałoby otrzymanie świad-
czenia. Instrument ten będzie 

także niezależny od innych form 
wsparcia otrzymywanych przez 
osoby z niepełnosprawnościami.

- Prawo do świadczenia wspie-
rającego uzależnione jest od 
uzyskania przez osobę z niepeł-
nosprawnością decyzji ustala-
jącej poziom potrzeby wsparcia, 
na poziomie od 70 do 100 
punktów. Wniosek o wydanie ta-
kiej decyzji należy złożyć do wo-
jewódzkiego zespołu do spraw 
orzekania o niepełnosprawności 
począwszy od 1 stycznia 2024 r.  
Wysokość świadczenia wspie-
rającego zależy od poziomu 
potrzeby wsparcia, czyli liczby 
przyznanych punktów i jest po-
wiązana z wysokością renty 
socjalnej. Kwota świadczenia 
wynosi od 40% renty socjalnej 
(w przypadku ustalenia poziomu 
potrzeby wsparcia między 70 
a 74 punktów) aż do 220% renty 
socjalnej (ustalenie poziomu po-
trzeby wsparcia na poziomie 
od 95 do 100 punktów). Wraz 
z coroczną waloryzacją renty 
socjalnej, corocznej waloryzacji 
będzie podlegała także wysokość 
świadczenia wspierającego. - wy-
jaśnia resort. 

 ■ red.



PIĄTEK-NIEDZIELA, 22-24 grudnia 2023 7życzenia



8 PIĄTEK-NIEDZIELA, 22-24 grudnia 2023 życzenia



PIĄTEK-NIEDZIELA, 22-24 grudnia 2023 9aktualności

800 plus

Od nowego roku będzie przysługiwać 
wyższe świadczenie wychowawcze
Już od stycznia ZUS podniesie 
świadczenie  wychowawcze  do 
800  zł.  Przysługiwać  będzie  na 
każde  dziecko,  które  nie  ukoń-
czyło jeszcze 18 roku życia. Czy 
trzeba  będzie  składać  dodat-
kowy wniosek?

O podniesieniu tzw. 500+ 
wiemy już od sierpnia, kiedy Pre-
zydent RP Andrzej Duda podpisał 
nowelizację ustawy o pomocy 

państwa w wychowaniu dzieci. 
Kwota świadczenia zmieni się 
automatycznie, co oznacza, że 
beneficjenci nie będą musieli 
składać żadnego dodatkowego 
wniosku o jego wypłatę. Wniosek 
należy dostarczyć dopiero na 
nowy okres świadczeniowy, 
który potrwa od 1 czerwca 2024 
roku do 31 maja 2025 r. Ich 
nabór rozpocznie się 1 lutego 
przyszłego roku. Przypomnijmy, 

że wnioski o świadczenie wycho-
wawcze można składać jedynie 
drogą elektroniczną poprzez 
Platformę Usług Elektronicznych 
(PUE) ZUS, aplikację mobilną 
mZUS, portal Emp@tia, a także 
bankowość elektroniczną współ-
pracujących z ZUS banków lub 
spółdzielczych kas oszczędno-
ściowo-kredytowych. 

 ■ mz

Wigilia 2024

„Pierwszą gwiazdką” będzie Jowisz!
Tradycja  mówi,  że  do  wigi-
lijnej  wieczerzy  zasiada  się 
wtedy, gdy na niebie pojawi się 
„pierwsza  gwiazdka”.  Najczę-
ściej  rolę  tę  obejmują  planety 
–  tak  będzie  również  i  w  tym 
roku. Rolę gwiazdkowego prze-
wodnika przyjmie Jowisz.

24 grudnia, około godziny 
15:30 możemy spodziewać się 
zachodu słońca – oczywiście 
w różnych rejonach Polski mo-
ment ten może nieznacznie się 
różnić. Około pół godziny po 

zachodzie słońca na niebie po-
winniśmy zobaczyć już pierwsze 
świetlne punkty – o ile oczywi-
ście niebo nie będzie zachmu-
rzone. Wiadomo, że spośród 
planet i gwiazd to Jowisz świeci 
najjaśniej. Jego blask nie ma co 
konkurować z innymi, więc po-
winien być najbardziej widoczny. 
Jak podaje PAP, z prawdziwych 
gwiazd jako pierwszą zobaczymy 
Kapellę, świecącą po północ-
no-wschodniej stronie w kon-
stelacji Woźnicy, oraz Wegę 
w gwiazdozbiorze Lutni, wysoko 

po zachodniej stronie nieba. 
W wigilijny wieczór wskazówką 
do zlokalizowania Jowisza może 
być dla nas Księżyc – wystarczy, 
że spojrzymy w stosunku do 
niego na prawo i nieco w górę. 
Wypatrywanie „pierwszej 
gwiazdki” nawiązuje do Gwiazdy  
Betlejemskiej, która miała zwia-
stować narodziny Jezusa i dopro-
wadzić Trzech Króli do miejsca 
Jego narodzin. 

 ■ pn

Harmonogram lodowiska

Kiedy pojeździmy na 
łyżwach w czasie świąt?
Miejski  Ośrodek  Sportu  i  Re-
kreacji  opublikował  szczegó-
łowy harmonogram dostępności 
Sztucznego  Lodowiska  przy  
ul.  Boya-Żeleńskiego  6/8 
w  okresie  świątecznym. 
Sprawdźcie, kiedy będzie można 
wybrać się na łyżwy.

24-25  grudnia  (niedziela, ponie-
działek) nieczynne
26  grudnia  (wtorek) czynne 

w godz. 10.00 – 20.00
27-30  grudnia (środa – sobota) 
czynne w godz. 10.00 – 20.00
31  grudnia  (niedziela) czynne 
w godz. 10.00 – 15.00
1 stycznia (poniedziałek) czynne 
w godz. 10.00 – 20.00
2-5  stycznia (wtorek – piątek) 
czynne w godz. 10.00 – 20.00
6-7  stycznia (sobota, niedziela) 
czynne w godz. 10.00 – 20.00

 ■ pn

Częstochowa

W Sylwestra zmiany 
w organizacji ruchu 
Miejska  impreza  sylwestrowa 
na  ,,Bieganie”  zacznie  się  31 
grudnia  o  godz.  21.  Na  czas  jej 
trwania  wprowadzone  będą 
zmiany w organizacji ruchu. 

- Zmiany te będą obowią-
zywać od godz. 21.00 31 grudnia 
(niedziela) do godz. 2.00 1 
stycznia (poniedziałek). Będą 
polegać na zwężeniu do jednego 

pasa ruchu ulic przyległych do 
pl. Biegańskiego (ulic Dąbrow-
skiego, Nowowiejskiego, Śląskiej 
i Kilińskiego). Należy się liczyć ze 
zwiększonym natężeniem ruchu 
na tych ulicach. Trasy autobusów 
komunikacji publicznej pozo-
staną bez zmian – poinformował 
częstochowski magistrat.

 ■ pn
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Urlop w 2024 r.

Najlepsze okazje na wydłużenie wakacji
W nowym roku czeka nas 251 
dni pracujących  i 115  tych wol-
nych. Aż 11 świąt wypada w dni 
robocze.  Kiedy  najlepiej  wziąć 
urlop i wydłużyć sobie wakacje? 
Podpowiadamy!

Osobom zatrudnionym 
w pełnym wymiarze godzin przy-
sługuje 20 lub 26 dni urlopu. 
Liczba ta uzależniona jest od 
stażu pracy. W związku ze zmia-
nami wprowadzonymi w kwietniu 
tego roku, w 2024 r. niektórzy 
będą mogli liczyć na większą 
liczbę dni wolnych. Pracownikom 
przysługuje bowiem 5 dni bez-
płatnego urlopu opiekuńczego 
i dwa dni urlopu wynikającego 
z działania siły wyższej (płatne 
50 proc.).

Dni wolne od pracy w 2024 r. 

W ustawie o dniach wolnych od 
pracy, poza niedzielami, wymie-
niono 13 świąt. W przyszłym roku 
aż 11 z nich wypada w dni ro-
bocze. Jeśli któreś ze świąt przy-
padnie na sobotę, pracownikom 
przysługuje dzień wolny w innym 
terminie. Wówczas pracodawca 
jest zobowiązany do przyznania 
dodatkowego dnia wolnego bądź 
wypłaty wynagrodzenia na go-
dziny ponadwymiarowe. Jednak 
w 2024 roku taka sytuacja będzie 

miała miejsce tylko raz i to już na 
początku nowego roku, bowiem 
święto Trzech Króli wypadnie 
właśnie w sobotę. 

Jak zaplanować urlop, by  
cieszyć się dłuższym wolnym? 

30.12.2023 - 7.01.2024 
Pierwsza okazja do dłuższego 

wypoczynku pojawi się już na po-
czątku roku. Wykorzystując 4 dni 
urlopu (między 2 a 5 stycznia), 
będziemy mieli aż 9 dni wolnego!

30.03 - 07.04.2024
Kolejny „dziewięciodniowy 

weekend” czeka nas w kwietniu. 
Biorąc urlop od 2 do 5 kwietnia, 
połączymy go z weekendami 
i Poniedziałkiem Wielkanocnym. 

29.04 - 05.05.2024
Dziewięciodniowa majówka? To 

możliwe! Wystarczy wziąć wolne 
29.04, 30.04 i 02.05.

10.08 - 18.08.2024 
Kolejna okazja do dziewięcio-

dniowego wypoczynku pojawi 
się w sierpniu. Aby z niego sko-
rzystać, należy wziąć wolne 12, 
13, 14 i 16.08.

26.10 - 03.11.2024
Cztery dni urlopu wykorzy-

stane od 28 do 31 października 
ponownie zaowocują dziewięcio-
dniowym wolnym. 

09.11 - 17.11.2024 
Po dziewięciodniowym wypo-

czynku na przełomie paździer-
nika i listopada, wystarczy wrócić 
do pracy na tydzień i cieszyć się 
kolejną „dziewiątką”. Wystarczy 
zaplanować urlop w dniach od 12 
do 15 listopada.

21.12.2024 - 01.01.2025
Na koniec prawdziwa wisienka 

na torcie – aż 12 dni wolnego! 
Aby z nich skorzystać należy za-
planować urlop na 23, 24, 27, 30 
i 31 grudnia. 

 ■ mz
fot. freepik

Pracowników czekają dwie podwyżki

Ile wyniesie płaca 
minimalna w 2024 roku?
W  2024  roku  zmieni  się  kwota 
wynagrodzenia  minimalnego.  Pod-
wyżka nastąpi w dwóch etapach. Od 
1 stycznia najniższa pensja będzie wy-
nosiła 4242 zł, a od 1 lipca – 4300 zł.  
Od  nowego  roku  wzrośnie  także 
minimalna  stawka  godzinowa  dla 
określonych  umów  cywilnopraw-
nych – od 1 stycznia będzie wynosić 
27,70zł, a od 1 lipca – 28,10 zł.

Pracownik ma prawo do minimal-
nego wynagrodzenia za pracę i jest to 
kwota, która mu przysługuje nieza-
leżnie od posiadanych kwalifikacji, za-
szeregowania osobistego, składników 
wynagrodzenia, systemu i rozkładu 
czasu pracy stosowanych u danego 
pracodawcy, jak również szczegól-
nych właściwości i warunków pracy. 
Minimalne wynagrodzenie za pracę 
w Polsce jest kategorią ogólnokrajową. 
Nie podlega zróżnicowaniu ze względu 
na region, branżę, sektor gospodarczy, 
grupę zawodową czy posiadane kwa-
lifikacje. Ustalona wysokość minimal-
nego wynagrodzenia dla pracowników 
ma formę stawki miesięcznej (może 
być przeliczana na stawkę godzinową) 
i jest corocznie waloryzowana.

Minimalne wynagrodzenie za 
pracę od nowego roku

• Kwota minimalnego wynagrodzenia 

za pracę od 1 stycznia 2024 r., tj. 4242 
zł, oznacza wzrost o 752 zł w sto-
sunku do kwoty obowiązującej od  
1 stycznia 2023 r. (3490 zł), czyli 
o 21,5 proc.
• Podwyższenie płacy minimalnej od  
1 lipca 2024 r. do 4300 zł oznacza 
wzrost o 700 zł w stosunku do kwoty 
z 1 lipca 2023 r. (3600 zł), czyli o 19,4 
proc.
• Przeciętna wysokość minimalnego 
wynagrodzenia za pracę w 2024 r. 
wyniesie 4271 zł.

Minimalna stawka godzinowa 
dla określonych umów cywilno-
prawnych od nowego roku

• Minimalna stawka godzinowa dla 
określonych umów cywilnoprawnych 
od 1 stycznia 2024 r., tj. 27,70 zł, 
oznacza wzrost o 4,9 zł w stosunku 
do kwoty obowiązującej od 1 stycznia 
2023 r., czyli o 21,5 proc.
• Podwyższenie minimalnej stawki 
godzinowej od 1 lipca 2024 r. do 
28,10 zł oznacza wzrost o 4,6 zł 
w stosunku do kwoty z 1 lipca 2023 
r., czyli o 19,5 proc.

Zgodnie z szacunkiem resortu ro-
dziny i polityki społecznej, liczba osób 
objętych podwyższeniem minimal-
nego wynagrodzenia za pracę wy-
niesie 3,6 mln.

 ■ Oprac. pn



PIĄTEK-NIEDZIELA, 22-24 grudnia 2023 11wywiad

Rozmowa z Tomaszem Tylem

„Czasami ludzie dzwonią do mnie, bo po prostu chcą się wygadać”
Z panem Tomaszem Tylem, Społecznym Rzecznikiem Osób z Niepełnosprawnościami w  Częstochowie rozmawiamy m.in. o tym, jakie 
inwestycje udało się zrealizować z myślą o niepełnosprawnych w ostatnim czasie i z jakimi problemami można się do niego zgłosić. 

Paula  Nogaj:  Kilka  lat  temu  został  Pan 
asygnowany  przez  prezydenta  miasta 
Częstochowy na Społecznego Rzecznika 
Osób z Niepełnosprawnościami. Co uda-
ło się Wam zrobić przez ten czas dla osób 
niepełnosprawnych?

Tomasz Tyl: Przede wszystkim wspólnie 
z Prezydentem wprowadziliśmy standardy 
dostępności przestrzeni miejskiej, czyli ma-
my prawo miejskie, które stanowi o wielu 
ułatwieniach dla osób z niepełnosprawno-
ściami, a o których nie mówi  prawo ogól-
nopaństwowe. Budujemy na przykład tzw. 
piktogramy wzdłuż peronów dla osób nie-
dowidzących, jako pierwsze miasto w kraju 
wprowadziliśmy specjalne wytyczne doty-
czące organizacji miejskich imprez plenero-
wych. Chodzi o to, aby osoby z rozmaitymi 
niepełnosprawnościami, ograniczeniami 
i specjalnymi potrzebami mogły w nich 
uczestniczyć w sposób komfortowy i bez-
pieczny. Regulacje są obowiązkowe dla 
wszystkich jednostek miejskich i rekomen-
dowane innym organizatorom imprez ma-
sowych w mieście. Ponadto niewidomi 
i niedowidzący mieszkańcy naszego miasta 
mogą korzystać z pilotów, służących do wy-
woływania głosowych komunikatów z ta-
blic Systemu Dynamicznej Informacji Pasa-
żerskiej. Są one wykorzystywane przy tabli-
cach świetlnych, zlokalizowanych w kluczo-
wych dla komunikacji miejskiej przystan-
kach autobusowych i tramwajowych - 
w tym również przy trzech centrach prze-
siadkowych. W naszym mieście funkcjonu-
ją już trzy specjalne huśtawki dla niepełno-
sprawnych dzieci i mam nadzieję, że też bę-
dzie ich coraz więcej. Ponadto osoby nie-
pełnosprawne mogą już korzystać z dwóch 
platform schodowych w Urzędzie Stanu 
Cywilnego. Trwa tam także remont toalet, 
które będą przystosowane do szczegól-
nych potrzeb.

PN:  Czy  wprowadzając  różnego  rodzaju 
rozwiązania  dla  niepełnosprawnych 
konsultujecie  z  nimi  swoje  po-
mysły? 

TT: Jako Społeczny Rzecz-
nik Osób z Niepełno-
sprawnościami w Czę-
stochowie, cały czas 
utrzymuję stałe kon-
takty ze Związkiem 

Niewidomych i różnego rodzaju stowarzy-
szeniami, które działają na rzecz słabszych 
osób z niepełnosprawnościami. Mam też 
bezpośredni kontakt z tymi osobami – po-
magam im w różnego rodzaju sprawach, 
słucham, doradzam.

PN: Czy ma Pan jakieś prywatne doświad-
czenia  z  osobami  niepełnosprawnymi? 
Może ktoś z bliskich boryka się z tego ty-
pu ograniczeniami?

TT: Mój tata był osobą z niepełnosprawno-
ściami – przeszedł amputację nóg, więc bar-
dzo dobrze wiem z doświadczenia, jak może 
wyglądać sytuacja takiej osoby. Jeżeli w ro-
dzinie jest ktoś z niepełnosprawnościami, to 
tak naprawdę choruje cała rodzina. 

PN:  Nie  wszyscy  pewnie  zdajemy  sobie 
sprawę z tego, jak dużo rozwiązań zostało 
wprowadzonych  z  myślą  o  niepełno-
sprawnych w naszym mieście w ostatnich 
latach…

TT: Tych wszystkich inwestycji jest naprawdę 
sporo. Można tu wymienić chociażby podjazd 
do biblioteki miejskiej, który został zrobiony 
we współpracy ze Śródmiejską Spółdzielnią, 
Radą Miasta, Miejskim Zarządem Dróg i z dzia-
łem inwestycji Urzędu Miasta - te wszystkie 
instytucje zadziałały razem i udało się to zro-
bić. Zdajemy sobie oczywiście sprawę z tego, 

że jest jeszcze wiele do zro-
bienia. Problemem jest na 

przykład Teatr im. Ada-
ma Mickiewicza, który 
nie jest dostosowany 
pod kątem osób 
z niepełnosprawno-
ściami. Na szczęście 
już w przyszłym roku 
rozpoczynamy tam 

budowę windy, po-
dobnie jak w siedzibie 

głównej Biblioteki 
Miejskiej. 

PN: W 2018 roku z Pana inicjatywy zaczęła 
działać wypożyczalnia sprzętu ortopedycz-
nego  i  rehabilitacyjnego  dla  mieszkańców 
naszego miasta. Kto może skorzystać i gdzie 
trzeba się zgłosić?

TT: Tak, jestem bardzo wdzięczny prezyden-
towi miasta za przychylenie się do mojej proś-
by, dzięki czemu taka bezpłatna wypożyczal-
nia może teraz działać w MOPS-ie. Ze sprzę-
tów mogą korzystać osoby niepełnosprawne, 
ale też takie, które mają czasowe problemy 
zdrowotne, na przykład po wyjściu ze szpita-
la czy złamaniu nogi. Skorzystać można m.in. 
z wózków inwalidzkich, balkoników, kul oraz 
specjalistycznego łóżka sterowanego pilotem. 
Oczywiście dobrze by było, gdyby jak naj-
mniej osób musiało korzystać z tych sprzę-
tów, bo wszyscy wolelibyśmy być zdrowi, ale 
czasami sytuacja do tego zmusza. Chciałbym 
więc, żeby ta wypożyczalnia się rozrastała, 
aby każdy mógł w razie potrzeby znaleźć tam 
właściwy sprzęt. 

PN:  Czy  taka  wypożyczalnia  to  coś  po-
wszechnego?

TT: Od kilku lat rząd pracuje nad taką inicjaty-
wą, ale do tej pory jeszcze nie udało się tego 
dokonać w wymiarze państwowym. Cieszę się 
więc, że nam w Częstochowie się to udało już 
kilka lat temu i niepełnosprawni mieszkańcy, 
a także ci, którzy czasowo znaleźli się w trud-
nej sytuacji zdrowotnej mogą korzystać bez-
płatnie z potrzebnych im sprzętów. 

PN:  Czyli  tak  naprawdę  można  powie-
dzieć,  że Częstochowa przoduje w takich 
kwestiach?

TT: Przoduje i wyprzedza, oczywiście, że tak. 
To nie podlega dyskusji. 

PN: W jaki sposób osoby niepełnosprawne 
mogą  się  do  Pana  zgłosić  i w  jakich  spra-
wach zazwyczaj to robią?

TT: Nie trzeba przychodzić, wystarczy za-
dzwonić, napisać maila. Najłatwiej mi się pra-
cuje, jeżeli to ja jeżdżę do tych ludzi, bo przede 
wszystkim nie chciałbym ich fatygować. Jeżeli 
zachodzi taka potrzeba, to ja po prostu ich od-
wiedzam i z nimi rozmawiam. Co do drugiej 
części pytania – najczęściej zgłaszają się do 
mnie osoby z problemami mieszkaniowymi. 
Biedniejemy i to widać. Myślałem, że jak zale-

galizujemy tę uchwałę o wynajmie mieszkań 
komunalnych, to będzie ich coraz więcej na 
rynku i oczywiście jest ich więcej, ale kolejka 
do nich także się powiększa. Trzeba podkreślić, 
że osobom z niepełnosprawnościami przyzna-
wane są dodatkowe punkty w przypadku wy-
najmu. Poza tym czasami zgłaszają się do mnie 
osoby z innymi problemami – na przykład, że 
pojawił się im grzyb na ścianie itd. Często przy-
chodzą do mnie ludzie, którzy w dużej mierze 
są nieporadni życiowo – czasami nie wiedzą, 
do jakiej instytucji się zgłosić, co im się należy, 
gdzie tak naprawdę szukać pomocy. Czasami 
ludzie dzwonią do mnie, bo po prostu chcą się 
wygadać.

PN: A jak w ogóle ocenia Pan prawo, które 
mamy  w  Polsce  odnośnie  osób  niepełno-
sprawnych?

TT: Jest totalnie zagmatwane. Mamy cztery 
albo pięć systemów orzekania o niepełno-
sprawności. Swoje ma KRUS, swoje ma ZUS, 
swoje ma Powiatowy Zespół do Spraw Orze-
kania, swoje mają szkoły dla dzieci, bo dziec-
ko do 16. roku życia nie łapie się ani na KRUS 
ani na ZUS i tak dalej. Jest jeszcze Minister-
stwo Spraw Wewnętrznych i Ministerstwo 
Obrony Narodowej i każdy co innego orzeka. 
Nasz rząd od siedmiu lat obiecywał, że pracu-
je nad ujednoliceniem tego systemu, ale do 
tej pory nic takiego się nie wydarzyło. 

PN: Czy spotykając osobę niepełnospraw-
ną w  jakiejś  codziennej  sytuacji powinni-
śmy oferować pomoc? Czy jakieś konkret-
ne zachowanie z naszej strony będzie mile 
widziane?

TT: Bądźmy po prostu tolerancyjni, bądźmy 
przyjaźni dla słabszych od siebie i to wystar-
czy. Nie stygmatyzujmy nikogo - to wszystko. 
Na przykład jeśli widzimy osobę niewidomą 
gdzieś na mieście, to nie podchodzimy do niej 
z zaskoczenia, nie pytamy głośno, czy może-
my pomóc, bo to może taką osobę wystra-
szyć. Trzeba mieć odpowiednie wyczucie, bo 
jedni mogą być wdzięczni za pomoc, a drudzy 
będą się czuli skrępowani. Chodzi przecież 
o to, żeby mogli normalnie funkcjonować jak 
każdy z nas. 

PN: Dziękuję za rozmowę.
fot. UM Częstochowy, redakcja, archiwum TT

Z Panem Tomaszem Tylem - Rzecznikiem Osób z Niepełnosprawnością w Częstochowie można się skontaktować, dzwoniąc pod 
numer telefonu 695 402 456 bądź pisząc e-mail na adres: tomasztyl77@gmail.com
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Z okazji Świąt Bożego Narodzenia 
oraz Nowego Roku składam najserdeczniejsze 
życzenia zdrowia i wszelkiej pomyślności. 
Niech świąteczne dni przyniosą radość, 
spokój i harmonię, a Nowy Rok 2024 
będzie czasem sukcesów i satysfakcji 
zarówno w życiu zawodowym, jak i osobistym.
 
prof. dr hab. Anna Wypych-Gawrońska
Rektor Uniwersytetu Jana Długosza w Częstochowie

IX edycja konkursu

Mogli pochwalić się ogromną wiedzą o najnowszej historii Polski
W minionym tygodniu w IX Liceum 
Ogólnokształcącym  im.  C.K.  Nor-
wida  odbyła  się  uroczystość  pod-
sumowania  IX  edycji  Powiatowego 
Konkursu  Wiedzy  o  Najnowszej 
Historii  Polski  -  ,,Od  narodzin  Soli-
darności do współczesności. Polska 
w latach 1980-2023”. 

W konkursie udział wzięli uczniowie 
z częstochowskich szkół podstawo-

wych i ponadpodstawowych. Celem 
nadrzędnym wydarzenia jest przypo-
mnienie wydarzeń z najnowszej hi-
storii Polski i upamiętnienie wybitnych 
postaci ostatnich czterech dekad. 
W kategorii szkół podstawowych 
I miejsce ex aequo zdobyli Antoni Ci-
checki z SP nr 33 im. Marii Kownackiej 
(opiekunka ucznia Agnieszka Surlej) 
i Mikołaj Lalak z SP nr 31 im. Orła Bia-
łego (opiekunka Magdalena Zarzycka), 

II miejsce – Paweł Kościelny z SP nr 40 
im. Stefana Żeromskiego (opiekunka 
Joanna Kromołowska) i III miejsce ex 
aequo Wiktoria Grabowska z SP nr 
26 im. Tadeusza Kościuszki (opie-
kunka Małgorzata Łącka-Małecka) 
i Lena Dziurkowska z SP nr 31 im. 
Orła Białego (opiekunka Mag-
dalena Zarzycka).  Wyróżnienie  
otrzymała Julia Wąsik z SP nr 48 
im. Armii Krajowej (opiekun Jacek 

Folaron). W kategorii szkół ponad-
podstawowych  I miejsce zajął  Jan 
Derda Z IV LO im. H. Sienkiewicza 
(Anna Drabik), II miejsce Karolina 
Śpiewak z IV LO im. H. Sienkie-
wicza (Olga Witczak), III miejsce 
Barbara Tyrała z I LO im. J. Sło-
wackiego (Agnieszka Wiklińska). 
Wyróżnienie przypadło Mikoła-
jowi Matuszczykowi z IV LO im. H. 
Sienkiewicza (Olga Witczak).

Konkurs odbywał się pod patro-
natem prezydenta Częstochowy 
oraz przewodniczącego Zarządu 
Regionu Częstochowskiego NSZZ 
,,Solidarność”, a organizatorami 
byli: Wydział Edukacji UM, Zarząd 
Regionu Częstochowskiego NSZZ 
,,Solidarność” oraz IX LO im. C. K. 
Norwida.

 ■ Źródło: UM Częstochowy, oprac. pn
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Co słychać w LOS-ie?
LICEUM OGÓLNOKSZTAŁCĄCE SAMORZĄDOWE

Sukcesy naszych uczniów

12 grudnia 2023r. odbyło się uro-
czyste  podsumowanie  konkursów 
zorganizowanych  w  ramach  pro-
jektu edukacyjnego, poświęconego 
obchodom setnej  rocznicy urodzin 
Ludmiły Marjańskiej. Miło nam po-
informować,  że  uczniowie  naszej 
szkoły  zostali  laureatami  następu-
jących konkursów:

 
XVII Jubileuszowy Konkurs Lite-

racki im. Ludmiły Marjańskiej
3 miejsce- Oliwia Kaźmierczak 

,opiekun Pani Ariona Krasińska
XVII Jubileuszowy Konkurs Recy-

tatorski im. Ludmiły Marjańskiej
3 miejsce- Filip Chwał, opiekun 

Pani Iwona Baranowska
XVII Jubileuszowy Konkurs Poezji 

Śpiewanej im. Ludmiły Marjańskiej
2 miejsce- Amelia Cierpiał, opiekun 

Pani Ariona Krasińska
3 miejsce- Julia Kowalik, opiekun 

Pani Iwona Krysian
Gratulujemy!!!
W uroczystości wzięła udział 

nauczycielka języka polskiego 
z naszej szkoły- Iwona Skrzypczyk-
-Gałkowska, która odebrała podzię-
kowanie za udział w roli prelegentki 
w sesji naukowej poświęconej Lud-
mile Marjańskiej.

 
 ■ tekst i fot. LOS

„ Ja i moja mała – wielka Ojczyzna”
27  listopada  odbył  się  w  na-
szej  szkole  V  Powiatowy  Kon-
kurs  Recytatorski  „Ja  i  moja 
mała  –  wielka  Ojczyzna”.  Po 
wysłuchaniu  recytacji  wszyst-
kich uczestników  jury konkursu 
przyznało następujące nagrody:

W kategorii szkół podstawo-
wych:

I miejsce – Patryk Kukuła - Pry-
watna Lingwistyczna Szkoła Pod-

stawowa
II miejsce – Fabian Chruścicki 

– SP im. J. Kochanowskiego 
w Czarnym Lesie

II miejsce – Maja Michalczuk - 
Prywatna Lingwistyczna Szkoła 
Podstawowa

W kategorii szkół ponadpodsta-
wowych:

I miejsce – Antonina Kupisie-
wicz – ZSTiO im. S. Żeromskiego 
w Częstochowie

II miejsce – Filip Chwał – VIII 
LO Samorządowe im. gen. J. So-
wińskiego w Częstochowie

III miejsce – Agata Kardas – IX 
LO im. C. K. Norwida w Często-
chowie

Serdecznie gratulujemy Lau-
reatom, dziękujemy wszystkim 
uczestnikom konkursu i zapra-
szamy do wzięcia udziału w ko-
lejnej edycji, za rok.

 ■ tekst i fot. LOS
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Zespół Szkół 
Technicznych

Dzień Przedsiębiorczości 
w Zespole Szkół Technicznych

8  grudnia  2023  roku  w  Ze-
spole  Szkół Technicznych  odbył 
się  Dzień  Przedsiębiorczości. 
To  jedno  z  ważniejszych  wy-
darzeń  w  kalendarzu    roku 
szkolnego i  jednocześnie niepo-
wtarzalna  okazja  dla  młodych 
zawodowców  ZST,  by  spotkać 
się  z  częstochowskimi  praco-
dawcami  i  pracownikami  z  róż-
nych branż zawodowych. 

Podczas uroczystości Dyrektor 
Zespołu Szkół Technicznych Pa-
trycja Rozpondek podziękowała 
firmom z różnych branż zawo-
dowych za wieloletnią, bardzo 
dobrą współpracę ze szkołą. 
Zwróciła uwagę na to, że współ-
praca ta jest szczególnie ważna 
dzisiaj, kiedy szkolnictwo za-
wodowe przeżywa kryzys, a na 
rynku pracy brakuje fachowców 
w wielu branżach zawodowych.

W tej trudnej sytuacji nasza 
szkoła wychodzi naprzeciw trud-
nościom i stale rozwija formy 
kształcenia zawodowego. W ze-
szłym roku otworzyliśmy no-
woczesną klasopracownię pod 
patronatem firmy Grohe dla efek-
tywniejszego nauczania w zawo-
dzie technik inżynierii sanitarnej 
oraz monter sieci i instalacji sa-
nitarnych. Rozszerzamy także 
swoją bazę edukacyjną otwie-

rając nowe kierunki kształcenia 
– w tym roku był to technik aran-
żacji wnętrz oraz oddział przygo-
towania wojskowego. Posiadamy 
także doskonałą, wykwalifiko-
waną kadrę nauczycieli zawo-
dowców, którzy swoją pasją do 
nauczanego przedmiotu potrafią 
zachęcić młodzież do nauki trud-
nych zawodowych umiejętności. 
Poświadczają to  dobre wyniki 
egzaminów zawodowych niemal 
we wszystkich nauczanych w ZST 
kierunkach.

Istotnym elementem kształcenia 
młodzieży jest więc włączanie 
w ich edukację środowisk wyż-
szych uczelni i przedsiębiorców. 
Szkoła może się pochwalić 
owocną współpracą z  uczelniami 
wyższymi, w tym z Politechniką 
Częstochowską.

Zespół Szkół Technicznych od 
wielu lat organizuje praktyki za-
graniczne w ramach programów 
europejskich. Do tej pory kilkuset 
uczniów szkoły odbyło szko-
lenie w kilkudziesięciu firmach 
w Niemczech, Wielkiej Brytanii, 
Hiszpanii, Irlandii i Portugalii.

Jako jedyna szkoła techniczna 
w Polsce zostaliśmy wyróżnieni 
przez Komisję Europejską za in-
nowacyjność w nauczaniu oraz 
stwarzanie możliwości wszech-
stronnego rozwoju młodzieży. 
W kategorii Szkoły Branżowe 
i Techniczne otrzymaliśmy na-
grodę za projekt „Europejscy Za-
wodowcy”. 

Nasi uczniowie biorą udział 
w Ogólnopolskim Konkursie 
WorldSkills. To inicjatywa za-
chęcająca młodych ludzi do pod-

noszenia swoich umiejętności 
zawodowych. Towarzyszą im 
rozmaite prezentacje, pokazy, 
wystawy, konferencje i semi-
naria branżowe. Konkursy mają 
zachęcić młodych ludzi do pod-
noszenia swoich umiejętności za-
wodowych w ścisłej współpracy 
z pracodawcami, a także pro-
mować najnowsze rozwiązania 
w kształceniu i szkoleniu zawo-
dowym. To największe tego ro-
dzaju zawody na świecie. Zespół 
Szkół Technicznych reprezen-
towali uczniowie kształcący się 
w branży instalacji sanitarnych 
i florystycznej.

Podczas promocji kierunków 
kształcenia i rekrutacji staramy 
się przekonać młodzież, że warto 
wybrać szkołę, która umożliwia 
zdobycie konkretnego zawodu. 
Zespół Szkół Technicznych to 
szkoła specjalizująca się między 
innymi w kształceniu w zawo-
dach budowlanych, architek-
tury krajobrazu i informatyki. To 
branże, która ciągle się rozwijają, 
generują miejsca pracy i spra-
wiają,  że również kierunki stu-
diów z nimi związane stają się 
coraz bardziej popularne.

W naszym tegorocznym wy-
darzeniu program artystyczny 
uroczystości uświetniły występy 
uzdolnionej młodzieży ZST, 

która zaprezentowała scenkę 
kabaretową pod tytułem „Wy-
wiadówka”, taniec nowoczesny 
do własnej choreografii oraz wy-
stęp taneczny i wokalny uczniów 
ze szkolnej grupy teatralnej. 
Oprócz młodzieży uzdolnionej 
artystycznie, mamy także taką, 
która wykazuje się niezwykłą 
pomysłowością i kreatywnością. 
Swój zawodowy potencjał wyko-
rzystuje np. przy projektowaniu 
ubrań wykonanych z materiałów 
przeznaczonych do recyklingu. 
Zaprezentowała to podczas eko-
logicznego pokazu mody.

Człowiek przedsiębiorczy to 
taki, który poszukuje, a potem 
dąży do realizacji wyznaczonych 
przez siebie celów i nie boi się wy-
zwań. Potrafi odpowiednio zor-
ganizować swój czas i pracę. Wie, 
jak pokierować swoim życiem, 
aby osiągnąć sukces zawodowy. 
Dlatego takich przedsiębiorczych 
ludzi zamierzamy zapraszać na 
cykl spotkań do szkoły, na lekcje 
„Podstaw przedsiębiorczości” 
oraz „Biznesu i zarządzania”. 
Takie spotkania mogą być dla 
naszej młodzieży inspiracją do 
planowania swojego rozwoju za-
wodowego i spełniania marzeń 
o sukcesie w swojej branży.

 ■ tekst i fot. ZST

edukacja
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Politechnika Częstochowska

Nowy kierunek studiów dla pasjonatów motoryzacji wsparty projektem NCBR
W  ostatnich  latach  jesteśmy 
świadkami  przełomu  tech-
nologicznego  w  przemyśle 
samochodowym.  Branża  moto-
ryzacyjna  oferuje  rozwiązania, 
które  jeszcze  niedawno  wyda-
wały  się  nieosiągalne.  Wobec 
tego  wzrasta  zapotrzebowanie 
na  kształcenie  profesjonalnej 
kadry  inżynierskiej,  która  bę-
dzie w  stanie  sprostać  tym wy-
zwaniom. 

Na Politechnice Często-
chowskiej, przy wsparciu firm 
motoryzacyjnych, powstał in-
terdyscyplinarny kierunek 
Inżynieria samochodów hybrydo-
wych i elektrycznych (ISHiE). Jest 
on odpowiedzią na zabliżające 
się zmiany. Motoryzacja w Eu-
ropie stoi dziś przed ogromnymi 
wyzwaniami, wyłaniającymi się 
z różnych stron i motywowanymi 
różnymi przyczynami. Począwszy 
od presji na szybkie wdro-
żenie mobilności zeroemisyjnej 
i coraz bardziej zieloną agendę 
decydentów z UE, poprzez di-
gitalizację a skończywszy na 
reorganizacji łańcucha dostaw. 
Konsultacje z przedstawicielami 
przemysłu motoryzacyjnego 
wskazują, że istnieje duże zapo-
trzebowanie na wykwalifikowane 
kadry, posiadające wiedzę z ob-
sługi, diagnostyki i eksploatacji 
samochodów hybrydowych oraz 
elektrycznych, co wskazuje,  że 
absolwenci powinni bez trudu 

znaleźć zatrudnienie na bardzo 
wymagającym i dynamicznie roz-
wijającym się rynku pracy. 

Głównymi firmami/przedsię-
biorstwami wspierającymi kie-
runek Inżynieria samochodów 
hybrydowych i elektrycznych są: 
Frank-Cars (Przedstawiciel BMW 
i Ford), Krotoski Częstochowa 
(przedstawiciel VW, Audi i Skoda 
), TANDEM (przedstawiciel Re-
nault), ODYSSEY (przedstawi-
ciel Nissan, Mazda, Kia, Fiat), FC 

Auto System (po-
jazdy specjalne), 
Toyota Katowice, 
Brembo Poland 
(producent systemów hamul-
cowych) oraz ZF Automotive 
Systems Poland (komponenty 
i rozwiązania techniczne dla sa-
mochodów osobowych i komer-
cyjnych).

Inżynieria samochodów hybry-
dowych i elektrycznych oferuje 
7 semestralne studia inżynierskie 

o profilu ogólnoakademickim, 
realizowane w systemie stacjo-
narnym. Jest to kierunek prak-
tyczny dający solidne podstawy 
z zakresu nowych technologii 
w pojazdach o napędzie hy-
brydowym, wodorowym i elek-
trycznym. 

Współpraca z autoryzowa-
nymi serwisami samochodowymi 
w Częstochowie gwarantuje 
studentom Politechniki Często-
chowskiej odbywanie praktyk 
i staży oraz realizację prac in-
żynierskich i magisterskich 
opartych na materiałach i infor-
macjach uzyskanych podczas 
współpracy z firmami. Program 

kształcenia zapewni profesjo-
nalne przygotowanie absol-
wentów do podjęcia zatrudnienia 
w intensywnie rozwijających się 
gałęziach przemysłu w kraju i za 
granicą.

Absolwenci kierunku Inżynieria 
samochodów hybrydowych 
i elektrycznych będą posiadali 

multidyscyplinarną wiedzę nie-
zbędną do diagnostyki oraz 
obsługi złożonych układów tech-
nicznych z akumulacją energii 
czy systemów kontroli i wspoma-
gania jazdy z elementami stero-
wania autonomicznego.

Kierunek ISHiE został objęty 
wsprciem finansowym Narodo-
wego Centrum Badań i Rozwoju 
w ramach projektu Rozwój kom-
petencji kluczem do rozwoju 
gospodarki. Wartość projektu 
przekracza 3 mln PLN. W jego 
ramach studenci będą mieć moż-
liwość uczastniczenia w certy-
fikowanych szkoleniach (m.in. 
uprawniewnia SEP 1kV), wyjaz-

dach studyjnych, 
płatnych stażach. 
Projekt zapewnia 
finansowanie dzia-
łalnosci koła nauko-
wego „Renowacji 
pojazdów zabytko-
wych”, gdzie stu-
denci będą mogli 
rozwijać swoje za-

interesowania i umiejętności 
praktyczne. Projekt daje także 
możliwości wspracia socjalnego 
dla studentów. 

Więcej w ofercie edukacyjna: 
https://wimii.pcz.pl/kandydat/
oferta-edukacyjna

 ■ materiał uczelni
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Podzielili się opłatkiem

Chór „Pochodnia” spotkał 
się przed świętami 
Grudzień  to  czas  spotkań 
przedświątecznych  –  wigilijną 
uroczystość  zorganizował  rów-
nież  Rzemieślniczy  Chór  Męski 
„Pochodnia”,  aby  w  atmosferze 
ciepła,  kolęd  i  życzeń,  podzielić 
się  opłatkiem.  Spotkanie  świą-
teczne  Chóru  odbyło  się  19 
września  w  Domu  Rzemiosła 
w Częstochowie. 

Aktualnie Chór liczy 25 
członków, dyrygentem jest Jaro-
sław Łyczba, a akompaniatorem 
Wanda Dudek-Kołodziejczyk. 
Stowarzyszeniem Śpiewaczym 
„Pochodnia” kieruje zarząd pod 
przewodnictwem Marka Wojtala.

 ■ pn
fot. redakcja

Częstochowa

Spotkanie Opłatkowe 
Politechniki Częstochowskiej

W  środę  20  grudnia  2023  roku 
w  Akademickim  Centrum  Kultury 
"Klub Politechnik" odbyło się spo-
tkanie opłatkowe dla pracowników 
oraz  studentów  Politechniki  Czę-
stochowskiej. 

Wydarzenie uświetnił klimatyczny, 
zimowy, ale pełen ciepła koncert 

świąteczny „Przychodź już gwiazdo” 
w wykonaniu utalentowanych arty-
stów: Urszuli Makosz, Sergiusza Or-
łowskiego, Agaty Półtorak, Michała 
Półtoraka oraz Pawła Pierzchały. Za-
brzmiały przepiękne piosenki i pieśni 
związane z zimą i świętami, a także 
kolędy. 

 ■ Oprac. pn

fot. redakcja

Częstochowa

Wigilia dla ubogich i samotnych
Caritas  Archidiecezji  Często-
chowskiej po raz kolejny organizuje 
wigilijne spotkanie dla osób potrze-
bujących  i  samotnych,  które  odbę-
dzie się 23 grudnia o godzinie 16.00 
przy  ul.  Ogrodowej  28.  Przygoto-
wane  zostaną  stoły  z  poczęstun-
kiem, a także paczki świąteczne.

- Idea akcji, która ma charakter ogól-
nopolski, od lat pozostaje niezmienna 
– chodzi o to, aby nikt nie czuł się 

samotny i zapomniany. Jest to szcze-
gólnie ważne w okresie Bożego Naro-
dzenia, świąt kojarzących się z ciepłem 
rodzinnego domu, obecnością naj-
bliższych, prezentami, zastawionym 
stołem, ale także gotowością do dzie-
lenia się z potrzebującymi - informują 
organizatorzy wydarzenia. Wigilie 
Caritas odbędą się w 85 miastach 
w całej Polsce. Planowane są także 
spotkania w mniejszych grupach – we 
wspólnotach lokalnych oraz w pla-

cówkach i domach, które prowadzi 
Caritas. W przedsięwzięcie zaanga-
żowanych jest wielu wolontariuszy, 
którzy pomagają przy przygotowaniu 
wieczerzy i paczek. W naszym mieście 
Caritas Archidiecezji Częstochowskiej 
organizuje wydarzenie przy wsparciu 
sponsorów: samorządu Miasta Czę-
stochowy, firm zewnętrznych oraz 
indywidualnych darczyńców. 

 ■ Oprac. pn

Świętowali podczas gali

60-lecie PSONI Koła w Częstochowie
Polskie Stowarzyszenie na rzecz 
Osób  z  Niepełnosprawnościami 
Koło  w  Częstochowie  (PSONI) 
ma  już 60  lat.  Z  okazji  tego wy-
jątkowego jubileuszu 19 grudnia 
w  Klubie  Politechnik  odbyła  się 
uroczysta gala, która była okazją 
do  podsumowania  działalności 
organizacji  i  zaprezentowania 
planów na przyszłość. 

Podczas wydarzenia PSONI 
w Częstochowie wyróżniło i na-
grodziło osoby oraz instytucje, 
które swoją pracą, zaangażo-
waniem, dobrą wolą i szczerym 
sercem przyczyniły się do roz-
woju Stowarzyszenia. Wśród 
osób, które otrzymały specjalne 
medale znaleźli się: Ewa Pola-
czek-Baumert, Mariola Cyra-
nowska, Robert Cyranowski, 
Magdalena Gasik, Beata Sobo-
lewska, Sławek Gruca oraz Irek 
Bieleninik. Z kolei statuetki trafiły 
do Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Częstochowie, Wy-
działu Polityki Społecznej Urzędu 
Miasta Częstochowy, Państwa 
Justyny i Piotra Zatoń, Pana 
Sławomira Graeupnera, Pana 
Pawła Warzechy, VII Liceum 
Ogólnokształcącego im. Miko-
łaja Kopernika w Częstochowie, 
Burmistrz Blachowni Pani Sylwii 
Kałużyńskiej-Szymańskiej, Pana 
Piotra Placka, Centralnej Szkoły 
Państwowej Straży Pożarnej, 
JOWES - Jurajskiego Ośrodka 
Wsparcia Ekonomii Społecznej 
oraz Pana Artura Szmaciarskiego. 
Wieczór uświetnił recital Marty 
Honzatko, której na klawiszach 
akompaniował Michał Rorat oraz 

saksofonista Sebastian Janik. Do 
najmłodszych uczestników oraz 
beneficjentów Stowarzyszenia 
przybył sam Święty Mikołaj, 

a całą imprezę zwieńczył jubile-
uszowy tort.

 ■ Oprac. pn
fot. redakcja, Klub Politechnik
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Jedno od lat jest na szczycie listy 

Co drugi Polak robi postanowienia noworoczne
„Nowy  rok,  nowy  ja!”. Według 
badań CBOS blisko  połowa Po-
laków  robi  postanowienia  no-
woroczne.  Ich  lista  co  roku  jest 
w  zasadzie  taka  sama:  chcemy 
schudnąć  i  żyć  zdrowiej,  ruszać 
się więcej,  podróżować  częściej 
i  rzucić  nałogi.  Z  realizacją  na-
szych  planów  bywa  już  jednak 
krucho. Według  statystyk  tylko 
8%  z  nas  konsekwentnie  trwa 
przy  swoich  postanowieniach, 
a  aż  80%  rezygnuje  z  nich  do 
końca  lutego.  Szczególnie 
słabo  idzie  nam  z  nałogami, 
a  zwłaszcza  z  jednym  z  nich: 
paleniem  papierosów,  które  jak 
bumerang  powraca  co  roku  na 
szczyt  listy  naszych  noworocz-
nych postanowień.

Papierosy to najczęstszy nałóg 
Polaków. Niestety, z roku na rok 
palimy ich coraz więcej. Każdego 
dnia papierosa odpalają u nas 3 
miliony kobiet i 5 milionów męż-
czyzn. Ochota na rzucenie trują-
cego dymka najczęściej nachodzi 
nas przed Nowym Rokiem, ale wy-
zwanie warto podjąć już teraz i nie 
odkładać go „na specjalną okazję”. 
Trzeba pamiętać, że papierosowy 
dym truje nie tylko palaczy, ale 
też osoby wokół, narażone na 
tzw. palenie bierne. Lekarze prze-
strzegają, że każdy „dymek” skraca 
życie o 11 minut, a statystyczny 
palacz żyje nawet o 10 lat krócej, 
niż osoba niepaląca. 

Najprościej jest oczywiście 
rzucić nałóg. Sęk w tym, że to, 
co wydaje się najprostsze, dla 
osób palących papierosy nało-
gowo i od lat jest właśnie naj-
trudniejsze. Uzależnienie jest tak 
silne, że statystycznie każdego 
roku nawet 9 na 10 prób rzucenia 
papierosów kończy się porażką 
i powrotem do palenia. 

Jak zwiększyć szanse na wy-
graną z nałogiem? Nie poddawać 
się i nie zniechęcać niepowodze-
niami! Trzeba pamiętać, że każdy 
może rzucić! Warto zadzwonić 
na bezpłatną infolinię poradni 

pomocy palącym, pod numerem 
800 190 590. Warto też skon-
sultować się z lekarzem. W rzu-
caniu nałogu pomocne mogą być 
plastry nikotynowe, nikotynowe 
gumy do żucia, leki bez recepty 
zawierające cytyzynę i leki na 
receptę zawierające wareniklinę 
lub bupropion. 

Jeśli mimo wszystko to papieros 
nadal bierze górę lub – co gorsza 
– jeśli nie mamy zamiaru rzucać 
tytoniowego nałogu, palacz może 
spróbować pozbyć się papie-
rosa ze swojego życia w jeszcze 
inny sposób. Jak? Zastępując go 
urządzeniem do podgrzewania 
tytoniu, które naśladuje odruch 
palenia i zawiera nikotynę, ale 
uchodzi za mniej szkodliwe od 
papierosa. W Polsce pierwszym 
urządzeniem tego typu były tzw. 
iqosy, znane teraz jako iqos iluma 
(czyt. ajkos iluma), w których 
wkład tytoniowy jest podgrze-
wany, a nie palony. Dzięki temu 
nie ma tu silnie toksycznego 
i śmierdzącego dymu papiero-
sowego. Zamiast tego palacz 
wdycha aerozol nikotynowy, za-
wierający znacznie mniej szko-
dliwych związków. Nie ma tu 
np. substancji smolistych ani po-
piołu, a najnowszych urządzeń 
nie trzeba czyścić po użyciu. 
Takie rozwiązanie nie jest jednak 

idealne, ponieważ podtrzymuje 
uzależnienie. U nałogowych pa-
laczy może jednak ograniczyć 
szkodliwe skutki nałogu palenia, 
wykreślając papierosy z ich życia.

Rezygnacja z papierosów 
przynosi same korzyści. Na-
ukowcy wyliczyli, że papierosy 
drastycznie zwiększają ryzyko 
zachorowania na 15 różnych ro-
dzajów nowotworów, a nie tylko 
na raka płuc. Palenie powoduje 
m.in. choroby serca, przewlekłą 
obturacyjną chorobę płuc, astmę 
– a także problemy natury este-
tycznej: zmarszczki, pożółkłe od 
dymu zęby, łamliwe paznokcie. 
To wszystko niejako idzie „w pa-
kiecie” z paleniem papierosów 
i zaciąganiem się ich dymem. 

Dlaczego palimy, skoro wiemy, 
że papieros powoli nas zabija 
i niszczy zdrowie? Odpowiedź 
tkwi w nikotynie. To ona uza-
leżnia i wywołuje u palacza chęć 
zapalenia papierosa. Zaskakujący 
może wydać się fakt, że nikotyna 
nie jest główną przyczyną chorób 
palaczy i nie powoduje raka. 
Znacznie groźniejsze dla zdrowia 
palacza (i palacza biernego) jest 
wdychanie dymu papierosowego, 
czyli kilku tysięcy związków che-
micznych, w tym substancji smo-
listych, które powstają jako „efekt 
uboczny” palenia papierosów 
i oblepiają płuca palaczy. 

Pomimo długiej listy chorób za-
grażających palaczom, Polacy nie 
chcą rzucać papierosów. Ochota 
na rzucenie dymka słabnie w nas 
już w pierwszych tygodniach po 
Nowym Roku. W efekcie jesteśmy 
na szarym końcu europejskich sta-
tystyk. Raptem 12% palaczy znad 
Wisły przyznaje, że rzucili palenie. 
Rzadziej od nas papierosy rzucają 
tylko na Węgrzech i w Rumunii. 
Dlatego, chcąc zadbać o własne 
zdrowie, warto rzucić ten nałóg 
już teraz. I wytrwać w swoim po-
stanowieniu przez cały 2024 rok 
i kolejne lata! 

 ■ materiał informacyjny

Leszczyna vs COVID-19

Szczepionki Nuvaxovid 
i zespół ds. monitorowania 
sytuacji epidemiologicznej
W  czwartek  14  grudnia  Mi-
nisterstwo  Zdrowia  poinfor-
mowało,  że  Izabela  Leszczyna 
podjęła  decyzję  o  zamówieniu 
kolejnej partii 200 tysięcy szcze-
pionek  Nuvaxovid.  Mogą  ją 
przyjąć  osoby,  które  ukończyły 
12  rok  życia  i  nie  szczepiły  się 
wcześniej  przeciwko  COVID-19 
lub  od  momentu  ostatniego 
szczepienia  minęło  już  co  naj-
mniej pół roku. 

Zainteresowani mogą zapisać się 
za pośrednictwem Internetowego 

Konta Pacjenta, w placówce POZ 
lub w aptece lub przed e-Reje-
strację. W dalszym ciągu działa 
też infolinia 989 – można skorzy-
stać z niej w godz. 7:00-20:00.

To jednak nie pierwszy krok, jaki 
nowa szefowa resortu zdrowia 
podjęła w walce z wirusem. Ko-
lejny to utworzenie Zespołu ds. 
monitorowania sytuacji epide-
miologicznej, w skład którego 
wejdą eksperci i naukowcy. Jego 
zadaniem będzie bieżąca analiza 
i przygotowanie rekomendacji. 

 ■ mz

Prezydent podpisał ustawę

Zabiegi in vitro ponownie 
finansowane przez państwo
Szacuje  się,  że  nawet  1,5  mln 
par w Polsce ma problem z nie-
płodnością.  W  przeciwieństwie 
do  „bezpłodności”,  jest  to  stan 
odwracalny.  Jedną  z  metod 
leczenia  niepłodności  jest  in 
vitro,  które  od  2012  roku  jest 
dofinansowywane przez często-
chowski  samorząd.  Na  pomoc 
finansową  w  przeprowadzeniu 
zapłodnienia  pozaustrojowego 
będziemy  mogli  liczyć  także  na 
Ministerstwo Zdrowia. 

In vitro finansowane 
 z budżetu państwa

W Sejmie nowej kadencji ustawa 
o finansowaniu in vitro została 
przegłosowana demokratyczną 
większością 29 listopada. Prezy-
dent RP Andrzej Duda podpisał 
ją 15 grudnia, mimo że Kościół 
apelował o jej zawetowanie.  Ar-
cybiskup Stanisław Gądecki miał 
zwrócić się do niego z prośbą 
o odmowę złożenia podpisu lub 
skierowanie ustawy do Trybunału 
Konstytucyjnego. Duchowny 
podkreślał, że metoda in vitro 
to „eksperymentowanie na czło-
wieku”. Prezydent postanowił 
jednak, że ustawę podpisze, a na 
początku stycznia złoży projekt 
ustawy o finansowaniu również 
innych metod leczenia niepłod-
ności. To z kolei ma być ukłon 
w stronę tych, którzy ze względu 
na swoje poglądy nie popierają 
tej metody. 

Metoda zapłodnienia po-
zaustrojowego była finansowana 
przez państwo w latach 2013-
2016. Początkowo szacowano, 
że do rządowego programu zgłosi 
się ok. 15 tysięcy par, jednak 
szybko okazało się, że liczba ta 
była wyższa. Po zmianie ekipy 
rządzącej z finansowania in vitro 
zrezygnowano. 

Teraz zadanie opracowania, 
wdrożenia, realizacji i finanso-

wania programu leczenia nie-
płodności należy do ministra 
zdrowia. Wiemy już, że na ten cel 
każdego roku przeznaczone ma 
być minimum 500 mln zł. 

In vitro finansowane przez 
samorządy

W Częstochowie metoda za-
płodnienia pozaustrojowego fi-
nansowana jest nieprzerwanie 
od 2012 roku. W pierwszej edycji 
programu miasto dopłacało 3 tys. 
zł, a od 2015 r. kwota ta wzrosła 
do 5000 zł. Na przestrzeni ostat-
nich 11 lat, dzięki pomocy fi-
nansowej w ramach miejskiego 
programu in vitro, na świat przy-
szło już 77 dzieci: 39 dziew-
czynek oraz 38 chłopców, w tym 
8 par bliźniaków! 

Program będzie kontynuowany 
w latach 2024-2026, o czym za-
decydowano podczas ostatniej 
Sesji Rady Miasta, jaka odbyła 
się 14 grudnia. Jej przyjęcie nie 
było jednak jednogłośne. Troje 
radnych było bowiem przeciw, 
a sześciu wstrzymało się od 
głosu. Przeciwni finansowaniu in 
vitro byli: Katarzyna Jastrzębska, 
Beata Struzik i Piotr Wrona. 
Z kolei wśród tych, którzy nie 
opowiedzieli się za żadną z opcji, 
byli: Artur Gawroński, Konrad Ja-
rzyński, Piotr Kaliszewski, Dorota 
Majer, Monika Pohorecka i Paweł 
Ruksza. 

 ■ mz
fot. freepik
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Warto to wiedzieć

Gdzie w Częstochowie znajdziemy urządzenia ratujące życie?

W naszym mieście co pewien czas 
montowane są nowe defibrylatory. 
To urządzenie, które w sytuacji na-
głego  zatrzymania  krążenia  może 
uratować komuś życie. Część z nich 
dostępna jest przez całą dobę, z in-
nych  skorzystać możemy w godzi-
nach otwarcia instytucji, które taki 
defibrylator posiadają. 

Poniżej prezentujemy listę de-
fibrylatorów dostępnych w Czę-
stochowie.

Ogólnodostępne i całodobowe
• ul. Focha 53 – budynek centrali 
Exact System
• ul. Żużlowa 4 – budynek Hali Spor-
towej
• Plac Biegańskiego - przy przejściu 
dla pieszych w ul. Dąbrowskiego
• ul. Kościuszki – przy przejściu dla 
pieszych wzdłuż al. NMP
• Aleja Sienkiewicza – przy ul. Puła-
skiego
• Park Lisiniec - na stanowisku dla 
ratowników przy zbiorniku 

Dostępne w godzinach  
otwarcia instytucji

• Urząd Miasta – na portierni przy ul. 
Śląskiej 11/13 i ul. Waszyngtona 5,
• Filharmonia Częstochowska – na 
portierni od strony ul. Garibaldiego,
• Teatr im. Adama Mickiewicza, ul. 
Kilińskiego 15,
• Muzeum Częstochowskie – Ra-
tusz, al. NMP 45,
• Miejska Galeria Sztuki, al. NMP 64,
• Centrum Informacji Turystycznej, 
al. NMP 65,
• Ośrodek Promocji Kultury „Gaude 
Mater”, ul. Dąbrowskiego 1,
• Powiatowy Urząd Pracy, ul. Szy-
manowskiego 15,
• Częstochowskie Centrum Świad-
czeń, ul. Sobieskiego 15,
• Miejski Ośrodek Pomocy Spo-
łecznej, ul. Polskiej Organizacji Woj-
skowej 2,
• Dom Pracy Społecznej, ul. Kont-
kiewicza 2,
• Rejonowy Zespół Pomocy Spo-
łecznej Nr 1, Częstochowa Aleja 
Niepodległości 20/22,
• Rejonowy Zespół Pomocy Spo-
łecznej Nr 2, Częstochowa ul. Sta-
szica 10,
• Bursa Miejska, ul. Prusa 20,
• Zespół Szkół Mechaniczno-Elek-

trycznych, ul. Targowa 29,
• Techniczne Zakłady Naukowe, ul. 
Jasnogórska 84/90,
• SP nr 31 im. Orła Białego, ul. Pol-
skiego Czerwonego Krzyża 18,
• SP nr 53 im. M. Skłodowskiej-
-Curie, ul. Orkana 95/109,
• Cmentarz Komunalny, ul. Ra-
domska 117,
• Biblioteka Publiczna (al. NMP 22) 
i jej filie:
• filia nr 5, ul. Krasińskiego 4,
• filia nr 7, ul. Aleja Pokoju 15/17,
• filia nr 8, ul. Księżycowa 2,
• filia nr 9, ul. Nowowiejskiego 15,
• filia nr 10, ul. Michałowskiego 20,
• filia nr 13, ul. Mireckiego 28,
• filia nr 14, ul. Norwida 17/21,
• filia nr 20, ul. Gombrowicza 15,
• Ośrodek Pomocy Osobom z Pro-
blemami Alkoholowymi, ul. Sikor-
skiego 78,
• Centrum Handlowe M1, ul. Kisie-
lewskiego 8/16 – przy wejściu do 
Media Markt,
• Budynek dyrekcji i sześciu od-
działów eksploatacji Zakładu Go-
spodarki Mieszkaniowej TBS przy al. 
Niepodległości 27, ul. Łukasińskiego 
26, ul. Orlik – Rückemanna 35/37, 
ul. Wały Dwernickiego 101/105, ul. 
Nowowiejskiego 26 i ul. Tuwima 6.

Jak korzystać z defibrylatora?
Korzystanie z tego urządzenia 

może wydawać się stresujące, ale 
gdy w grę wchodzi życie drugiego 

człowieka, nie ma czasu na zasta-
nawianie się, czy na pewno sobie 
poradzimy. W takiej sytuacji po 
prostu trzeba działać. A korzystanie 
z defibrylatorów AED jest bardzo 
proste i w znacznej części odbywa 
się automatycznie.

Pierwszym krokiem będzie uru-
chomienie urządzenia, które zaraz 
po włączeniu rozpocznie głosowe 
instruowanie ratownika. W dal-
szej kolejności należy odsłonić 
klatkę piersiową poszkodowanego 
i przykleić elektrody zgodnie ze 
schematem. Następnie urządzenie 
rozpocznie analizę rytmu serca 
i wykona defibrylację. 

Przed wyładowaniem należy 
upewnić się, że żadna z osób nie 

dotyka poszkodowanego. Defibry-
lator wyda w związku z tym komu-
nikat o „odsunięciu się od pacjenta”. 
Po wyładowaniu należy kontynu-
ować resuscytację, a po upływie 
dwóch minut urządzenie ponownie 
wykona analizę akcji serca.

Te skróty i pojęcia musisz znać! 
NZK - nagłe zatrzymanie krą-

żenia. Jest to stan, w którym czyn-
ność mechaniczna serca zostaje 
zatrzymana, w związku z czym 
dochodzi do zatrzymania krążenia 
krwi i zatrzymania oddechu. Po roz-
poznaniu NZK należy niezwłocznie 
rozpocząć resuscytację!

RKO - resuscytacja krążenio-
wo-oddechowa. To procedura 

ratowania życia, jaką należy prze-
prowadzić u osoby, u której doszło 
do zatrzymania krążenia. Nie-
zwłoczne rozpoczęcie resuscytacji 
zwiększa szansę na przeżycie aż 
trzykrotnie! RKO składa się z pod-
stawowych zabiegów resuscy-
tacyjnych (rozpoznanie nagłego 
zatrzymania krążenia, pozycja 
bezpieczna, podtrzymywanie od-
dychania i krążenia, postępowanie 
w zadławieniu) oraz zaawansowa-
nych zabiegów resuscytacyjnych 
( resuscytacja krążeniowo-odde-
chowa (RKO), defibrylacja, farma-
koterapia). 

PAD - publiczny dostęp do de-
fibtylacji (z ang. Public Access 
Defibrillation). Propagowanie idei 
dostępu do AED w miejscach pu-
blicznych.

Energia wstrząsu - wyładowania 
elektryczne, które generuje defi-
brylator w trakcie defibrylacji.

Defibrylator jednofazowy – 
wszystkie dostarczane wyłado-
wania o mocy 360 J

Defibrylator dwufazowy - do-
starcza pierwsze wyładowanie 
o energii od 150 do 200 J, a drugie 
i kolejne od 150 do 360 J.

Stopień ochrony IP - parametr 
charakteryzujący obudowy urzą-
dzeń elektrycznych przed przedo-
stawaniem się ciał stałych i cieczy. 
Składa się z liter i dwóch cyfr. 
Pierwsza cyfra po kodzie mówi 
o poziomie ochrony przed ciałami 
stałymi (pył, zanieczyszczenia), 
a druga przed wnikaniem cieczy.

 ■ mz
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Od 14 marca 2024 r.

Konfiskata auta za jazdę 
pod wpływem alkoholu 
Koniec  z  pobłażliwością  wobec 
pijanych  kierowców.  Przygotowana 
przez Ministerstwo Sprawiedliwości 
reforma,  która  zaczęła  obowią-
zywać  na  początku  października 
wprowadza  fundamentalne  zmiany 
w Kodeksie karnym, a już 14 marca 
2024  roku w  życie wejdzie  kolejny 
drastyczny przepis zakładający kon-
fiskatę  pojazdów  nietrzeźwym  kie-
rowcom. 

Podwyższenie kar dla pijanych kie-
rowców ma skutecznie odstraszać 
osoby, które wsiadają za kierownicę 
po alkoholu. Przed gruntowną reformą 
Kodeksu karnego za prowadzenie po-
jazdu po raz kolejny pod wpływem 
alkoholu można było otrzymać rażąco 
niskie kary – grzywnę lub ograniczenie 
wolności. Dzięki zmianom Minister-
stwa Sprawiedliwości wobec „pija-
nych recydywistów” nie można orzec 
kar o charakterze wolnościowym – 
grozi im wyłącznie kara pozbawienia 
wolności. Jeśli kierowca pijany lub 
odurzony narkotykami spowoduje 
wypadek ze skutkiem śmiertelnym, 
grozi mu kara od 5 do 20 lat wię-
zienia. Natomiast jeśli ofiara takiego 
kierowcy dozna ciężkiego uszczerbku 
na zdrowiu, sąd może orzec karę od 3 

do 16 lat pozbawienia wolności. Co 
więcej, wcześniej kierowcy próbowali 
tłumaczyć się, że wypili alkohol po 
wypadku, zrzucając to na karb zde-
nerwowania. Takie zachowania nie są 
już bezkarne. Nowe regulacje przewi-
dują bowiem identyczne sankcje dla 
prowadzącego pojazd, który pił al-
kohol (lub zażywał środek odurzający) 
po wypadku, a przed zbadaniem przez 
policję. Skończono także z tolerancją 
wobec kierowców, którzy uciekli 
z miejsca zdarzenia, aby uniknąć ba-
dania poziomu alkoholu we krwi. 
Nowe przepisy zakładają, że wobec 
nich wyciągane są takie same sankcje 
jak wobec pijanych kierowców. Z kolei 
14 marca 2024 r. wejdą w życie prze-
pisy zakładające konfiskatę pojazdów 
nietrzeźwym kierowcom. Osobom, 
które kierowały samochodem mając 
co najmniej 1,5 promila alkoholu we 
krwi, pojazd zostanie skonfiskowany. 
Jeśli kierowca spowoduje wypadek, 
straci pojazd w przypadku posia-
dania we krwi przynajmniej promila 
alkoholu. Jeżeli w takich sytuacjach 
zawartość alkoholu we krwi wyniesie 
od 0,5 do 1 promila, wówczas decyzja 
o ewentualnym przepadku pojazdu 
zależeć będzie od oceny sądu.

 ■ Oprac. pn
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Kto będzie mógł tankować, a kto nie?

Wkrótce na stacjach paliw 
nowy rodzaj benzyny
Od  1  stycznia  zacznie  znikać 
ze  stacji  paliwowych  popularna 
benzyna Pb95 w wersji E5  -  za-
stąpi  ją Pb95 w wersji  E10. Mi-
nisterstwo Klimatu i Środowiska 
ostrzega,  że  część  kierowców 
może  mieć  problemy  z  zatan-
kowaniem  nowego  paliwa.  Jak 
sprawdzić,  czy  was  również  to 
dotyczy? Wyjaśniamy.

Benzyna silnikowa E10 zastąpi 
na stacjach paliw benzynę E5 
o liczbie oktanowej 95. Ben-
zyna silnikowa E5, która zo-
stanie zastąpiona benzyną E10, 
zawiera maksymalnie do 5% 
objętościowo biokomponentów 
(bioetanolu), podczas gdy ben-
zyna E10 będzie zawierała mak-
symalnie do 10% objętościowo 
biokomponentów. Ta zmiana nie 
wymaga dodatkowych działań od 
większości właścicieli pojazdów. 
W dokumentach pojazdu lub na 
klapie wlewu paliwa w samocho-
dzie powinno znajdować się cha-
rakterystyczne oznaczenie E10 
– potwierdzające dostosowanie 
samochodu do nowego paliwa. 
Właściciele starszych pojazdów 
powinni sprawdzić, czy ich po-
jazdy są dostosowane do tanko-
wania nowego paliwa. 

Dlaczego podjęto decyzję o za-
mianie benzyny 95 w formacie 

E5 na E10?
Głównym celem jest zwięk-

szenie udziału zrównoważonych 
biopaliw w paliwach transporto-
wych.

Ta zmiana jest konieczna, aby 
zmniejszyć negatywny wpływ 
sektora transportu na środo-
wisko, w tym na zdrowie ludzi 
i jakość powietrza oraz ułatwić 
Polsce osiągnięcie unijnego celu, 
tj. 14%-procentowego udziału 
paliw pochodzących z surowców 
odnawialnych w paliwach zu-
żytych w transporcie a także 
zmniejszyć zależność od paliw 
kopalnych. Realizacja tego celu 
przyczyni się do redukcji emisji 
gazów cieplarnianych w sektorze 
transportu. Benzyna E10 jest 
już szeroko stosowana na całym 
świecie, w tym w Europie, Sta-
nach Zjednoczonych i Australii. 
Od 2016 r. jest również paliwem 

wzorcowym, na którym nowe 
samochody są testowane pod 
kątem emisji i osiągów.

Jak sprawdzić, czy mój model 
pojazdu jest kompatybilny 
z benzyną silnikową E10?

W takiej sytuacji należy po-
twierdzić możliwość stosowania 
benzyny E10 w wyszukiwarce 
opracowanej przez Ministerstwo 
Klimatu i Środowiska, dostępnej 
na stronie e10.klimat.gov.pl. 
Poza tym można sprawdzić za-
pisy o typie paliwa, jakim pojazd 
może być zasilany, w instrukcji 
obsługi pojazdu, sprawdzić ozna-
czenie graficzne o typie paliwa 
na klapie wlewu paliwa lub za-
pytać producenta samochodu, 
lokalnego dealera. Jeśli nadal nie 
masz pewności, użyj benzyny 
E5. Pozostanie ona w dalszym 
ciągu dostępna na stacjach ben-
zynowych jako benzyna 98-ok-
tanowa. - Benzyna „Premium” 
98 nie ulegnie zmianie – format 
E10 zostanie wprowadzony je-
dynie w benzynach 95, natomiast 
benzyny „Premium” 98 dalej 
będą sprzedawane w formacie 
E5. W przypadku, gdy pojazd, 
zgodnie z deklaracją producenta, 
jest przystosowany do stoso-
wania benzyny silnikowej E10, 
można ją mieszać z benzyną silni-
kową „Premium” 98 w dowolnych 
proporcjach. Przy braku infor-
macji dotyczącej możliwości sto-
sowania benzyny silnikowej E10 
w instrukcji pojazdu kompatybil-
ność pojazdu można sprawdzić 
w wyszukiwarce opracowanej 
przez Ministerstwo Klimatu 
i Środowiska i udostępnionej na 
stronie e10.klimat.gov.pl. albo 
poprzez kontakt ze sprzedawcą 
lub producentem pojazdu – wy-
jaśnia resort klimatu.

 ■ Oprac. pn
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Nowe przepisy od 1 stycznia

Zmiany dotyczące rejestracji pojazdów
Od 1  stycznia  2024  roku  zmienią 
się  przepisy  dotyczące  nabywania 
i  zbycia  pojazdów.  Jakie  obowiązki 
zostaną  wprowadzone  i  jakie  kary 
grożą  w  przypadku  ich  niedopeł-
nienia? Wyjaśniamy.

Przede wszystkim wprowadzony 
zostanie obowiązek złożenia wniosku 
o rejestrację pojazdu w terminie 30 
dni od dnia: 
- nabycia pojazdu na terytorium RP,
- dopuszczenia do obrotu przez organ 
Krajowej Administracji Skarbowej po-
jazdu sprowadzonego z terytorium 
państwa niebędącego państwem 
członkowskim Unii Europejskiej,
- sprowadzenia pojazdu na terytorium 
Rzeczypospolitej Polskiej z terytorium 

państwa członkowskiego Unii Euro-
pejskiej.

W przypadku przedsiębiorcy prowa-
dzącego na terytorium Rzeczypospo-
litej Polskiej działalność gospodarczą 
w zakresie obrotu pojazdami termin 
wynosi 90 dni.

Jakie kary za niedopełnienie 
obowiązków, wynikających z prze-

pisów?
Jeżeli właściciel pojazdu nie złoży 

wniosku o rejestrację pojazdu 
w określonym przez nowe przepisy 
terminie, podlega karze pieniężnej 
w wysokości 500 zł. Jeszcze więcej, 
bo 1000 zł zapłaci przedsiębiorca 
prowadzący na terytorium Rzeczy-
pospolitej Polskiej działalność gospo-

darczą w zakresie obrotu pojazdami. 
Po 180 dniach od niewykonania obo-
wiązku, kara wzrasta dwukrotnie – 
właściciel pojazdu zapłaci więc 1000 
zł, a przedsiębiorca prowadzący na 
terytorium Rzeczypospolitej Polskiej 
działalność gospodarczą w zakresie 
obrotu pojazdami 2000 zł. Z kolei 
w przypadku niezgłoszenia zbycia 
pojazdu, zarejestrowanego na te-
rytorium Rzeczypospolitej Polskiej, 
w terminie 30 dni, kara wynosić 
będzie 250 zł (zgłoszenie zbycia po-
jazdu przez jednego ze współwłaści-
cieli pojazdu, wypełnia jednocześnie 
obowiązek wszystkich współwłaści-
cieli). 

 ■ Oprac. pn
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Środowisko i klimat

Unijna dyrektywa SUP – 
będzie podatek od plastiku
Od  przyszłego  roku  zacznie 
obowiązywać nowy podatek od 
produktów  z  tworzyw  sztucz-
nych.  To  jeden  z  kilku  ele-
mentów  ustawy  wprowadzonej 
w  celu  implementacji  unijnej 
„dyrektywy  plastikowej”.  Część 
z nich już obowiązuje, część wej-
dzie w życie 1 stycznia, a kolejne 
dopiero  w  połowie  przyszłego 
roku. 

Nowe stawki opłat, jakie wejdą 
w życie 1 stycznia 2024 roku, do-
tyczą jednorazowych produktów 
wykonanych z tworzywa sztucz-
nego. Chodzi m.in. o plastikowe 
kubki czy pojemniki na żywność. 
I choć projekt rozporządzenia mi-
nistra klimatu opublikowano już 
w maju 2023 roku, to dokładną 
jego treść i wysokość opłat 
przedsiębiorcy poznali niedawno. 
Rozporządzenie opublikowano 
bowiem 11 grudnia.

Opłata dotyczy pokrycia 
kosztów zbierania odpadów po-
wstałych z plastikowych pro-
duktów jednorazowego użytku. 
To kolejny obowiązek przedsię-
biorców w zakresie gospoda-
rowania niektórymi odpadami. 
Finalnym efektem zmian ma być 
zniechęcenie konsumentów do 
używania jednorazowych opa-
kowań i przestawienie się na te, 
które można wykorzystać kilku-
krotnie i które poddają się recy-
klingowi. 

Przedsiębiorcy, którzy na co 
dzień obracają tego typu jednora-
zowymi opakowaniami, opłatę tę 
będą pobierać od konsumentów. 
Chodzi o jednostki handlu deta-
licznego i hurtowego, jednostki 
gastronomiczne i automaty 
z żywnością i napojami. Za kubki 
na napoje z pokrywkami i wiecz-
kami będzie to 0,20 zł, a za po-
jemniki na żywność – 0,25 zł. Co 
więcej, na przedsiębiorców nało-
żony zostanie obowiązek zapew-
nienia klientom alternatywnych 
opakowań. Od 1 lipca 2024 roku 
brak spełnienia tego obowiązku 
będzie wiązał się z poniesieniem 
kar pieniężnych. 

Poza opłatami za jednorazowe 
opakowania, rozporządzenie 

obejmuje również dodatkowe 
stawki za gospodarowanie od-
padami z tworzyw sztucznych. 
W przypadku pojemników na 
żywność, elastycznych paczek 
i owijek na żywność przezna-
czoną do bezpośredniego spo-
życia, pojemników na napoje 
(do 3 litrów), kubków na napoje 
(w tym pokrywek i wieczek) i lek-
kich toreb na zakupy z tworzywa 
sztucznego opłata ta będzie wy-
nosiła 10 groszy za 1 kg. Jeśli 
chodzi o wyroby tytoniowe z fil-
trami bądź same filtry, chusteczki 
nawilżane i balony będzie to 0,01 
zł za sztukę. 

Wprowadzone rozporządzenie 
implementuje dyrektywę SUP, 
czyli dyrektywę Parlamentu Eu-
ropejskiego i Rady nr 2019/904 
z 5 czerwca 2019 r. w sprawie 
zmniejszenia wpływu niektórych 
produktów z tworzyw sztucznych 
na środowisko.

System kaucyjny od 2025

System kaucyjny na jednora-
zowe butelki z tworzyw sztucz-
nych do 3 litrów, szklane butelki 
wielokrotnego użytku do 1,5 
litra i metalowe puszki o pojem-
ności do 1 litra zacznie obowią-
zywać z kolei na początku 2025 
roku. - Puste opakowania będzie 
można oddać do sklepu, aby od-
zyskać wcześniej zapłaconą ka-
ucję. Duże sklepy, o powierzchni 
powyżej 200 metrów kwadrato-
wych, będą w tym celu musiały 
odbierać puste opakowania. 
Pozostałe placówki handlowe 
(o mniejszej powierzchni) będą 
mogły przystąpić do systemu 
i odbierać opakowania objęte 
kaucją na zasadzie dobrowol-
ności. - informowało w czerwcu 
tego roku Ministerstwo Klimatu 
i Środowiska. Dokładne wyso-
kości opłat kaucyjnych dostaną 
określone w rozporządzeniu. 
Co ważne, aby oddać butelki 
i otrzymać zwrot kaucji nie bę-
dzie wymagany paragon potwier-
dzający ich zakup. 

 ■ mz
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Mieszkańcy zdecydowali

Tak będzie wyglądał plac Rady Europy!

Plac  Rady  Europy  to  pierwsze 
miejsce, z jakim stykają się przy-
jezdni  pociągiem.  Tymczasem 
„wizytówka”  Częstochowy 
bardziej  straszy,  niż  zachęca. 
Zwłaszcza  odkąd  z  placu  znikła 
fontanna.  Władze  miasta  chcą 
jednak obecną sytuację zmienić, 
w  związku  z  tym  nawiązały 
współpracę  z  firmą  TIM  Archi-
tekci,  która  przygotowała  dwie 
wersje przebudowy. Mieszkańcy 
mogli  zadecydować,  która  pro-
pozycja  przygotowana  przez 
projektantów podoba im się naj-
bardziej.

– Kilka tygodni temu popro-
siłem Was o wybór między 
dwiema koncepcjami przebu-
dowy placu Rady Europy. Dosta-
liśmy w tej sprawie 80 maili, bo 
o taką oficjalną formę przekazy-
wania opinii prosiliśmy, ale też 
żywo dyskutowaliście w mediach 
społecznościowych, co również 
staraliśmy się w miarę możliwości 
śledzić – napisał w mediach 
społecznościowych prezydent 
Częstochowy Krzysztof Maty-
jaszczyk – Z 80 Waszych maili 
72 zawierały głos za wersją B, 
którą poniżej przypominam. Zde-
cydowana większość komentarzy 
– choć trudno precyzyjnie podać 
ich liczbę, bo były ich setki w róż-

nych miejscach – także wskazy-
wała tę wersję. Dziękuję za każdą 
wiadomość i za każdy głos. Pro-
jektując plac będziemy się teraz 
kierować Waszym wyborem – 
dodał prezydent.

Przebudowa placu Rady Europy 
to niezbędny element realizacji 
projektu „Centra przesiadkowe 
na terenie Miasta Częstochowy”. 
Pracownia TiM Architekci na 
bazie wskazówek wykonała dwie 
wstępne koncepcje zagospo-
darowania placu Rady Europy. 
Mieszkańcy zdecydowali, że naj-
bardziej z dwóch zaproponowa-
nych opcji, podoba im się wersja 
B, która stanowi odświeżoną 
wersję placu, uwzględniającą 
istniejącą pergolę, a także fon-
tannę. Cała kompozycja jest zde-

cydowanie bardziej swobodna. 
Znajdujący się w centrum placu 
wodotrysk zostanie otoczony 
długą ławką, ułożoną w kształt 
litery „e” – symbolu Rady Europy. 
Obie koncepcje zakładały m.in. 
wymianę nawierzchni placu (wiel-
koformatowe płyty betonowe), 
montaż nowego oświetlenia 
i podświetlenia iluminacyjnego, 
pozostawienie połączenia placu 
z przystankiem tramwajowym 
oraz ciągiem pieszym schodami 
terenowymi oraz bezpośrednimi 
wejściami – łagodnymi pochyl-
niami dla osób z niepełnospraw-
nościami i rowerzystów, a także 
montaż instalacji podświetlającej 
mural.

 ■ Oprac. mz, pn
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Częstochowa – Parkitka

Ruszyła budowa nowoczesnego 
osiedla w systemie TBS
W  ubiegłym  tygodniu  prezy-
dent  Krzysztof  Matyjaszczyk 
w  obecności  prezesa  ZGM  TBS 
Pawła Koniecznego oraz  przed-
stawicieli wykonawcy  oficjalnie 
zainaugurował  budowę  pierw-
szego z trzynastu bloków, które 
staną po zachodniej stronie ulicy 
Łódzkiej.

– Odpowiadamy na potrzeby 
mieszkanek i mieszkańców. 
W zależności od zainteresowania 
najemców będziemy stawiali ko-
lejne budynki czynszowe, tak 
aby powstało grubo ponad 300 
mieszkań. Gdy do tego doliczymy 
bloki komunalne, ten budowany 
przy ul. Bardowskiego z 43 miesz-
kaniami i te zapisane w budżecie 
przy Krakowskiej na około 100 
mieszkań, to wyjdzie nam pro-
gram na pół tysiąca mieszkań. Na 
razie trwa nabór, ruszyły prace, 
więc za półtora roku będzie go-
towy pierwszy budynek wieloro-
dzinny przy Łódzkiej – zapowiada 
prezydent Krzysztof Matyjasz-
czyk.

– To jest historyczny moment. 
Rozpoczynamy budowę superno-
woczesnego osiedla w systemie 
TBS w prestiżowej dzielnicy Par-
kitka. To także szansa dla wielu 

osób, które do tej pory marzyły 
o mieszkaniu, a nie mogły skorzy-
stać z ofert prywatnych przedsię-
biorców. Teraz te marzenia będą 
mogły się spełnić – mówi Paweł 
Konieczny, prezes zarządu ZGM 
TBS Sp. z o.o. w Częstochowie.

Z kolei Krzysztof Prokop, szef 
wyłonionej w przetargu firmy 
AMB Budownictwo, która weszła 
już na budowę, gwarantował do-
trzymanie terminu.

Budynek będzie nowoczesny, 
ocieplony i wyposażony w prze-
stronne balkony. W czterokon-
dygnacyjnym bloku z windą 
przygotowane zostaną 23 
funkcjonalne mieszkania. Przy 
budynku znajdą się miejsca par-
kingowe przeznaczone wyłącznie 
dla mieszkańców bloku. Atutem 
bloku będzie jego dobra loka-
lizacja – w pobliżu znajdują się 
punkty handlowo-usługowe oraz 
przystanek MPK.

Osoby zainteresowane najmem 
mieszkania zobowiązane są do 
wpłaty kwoty partycypacji wy-
liczonej według wymaganego 
wskaźnika partycypacji w wyso-
kości 30% wartości kosztów bu-
dowy lokalu.

 ■ Źródło: UM Częstochowy

KRUS w 2024

Nowe reguły ubezpieczenia dla rolników 
pobierających świadczenie pielęgnacyjne
Zmiany dla beneficjentów KRUS
Noworoczne zmiany obejmą 

również beneficjentów Kasy Rolni-
czego Ubezpieczenia Społecznego, 
w szczególności tych, którzy pobie-
rają świadczenie pielęgnacyjne lub 
zasiłek dla opiekuna. Od 1 stycznia 
2024 r. będą mogli podlegać w KRUS 
pełnemu ubezpieczeniu i nie będą 
musieli rezygnować z pracy. Jest 
jednak pewien haczyk. 

Świadczenie pielęgnacyjne 
 dla rolników

1 stycznia 2024 roku wejdą w życie 
liczne zmiany w przyznawaniu 
świadczenia pielęgnacyjnego (więcej 
str. 6). Jedną z nich będzie możli-
wość pobierania świadczenia także 
przez osoby aktywne zawodowo. 
W związku z tym również rolnicy, 
którzy ubiegają się o tę zapomogę, 
nie będą zobowiązani do zaprze-
stania prowadzenia gospodarstwa 
rolnego. Oznacza to, że wciąż będą 
podlegać pełnemu ubezpieczeniu 
społecznemu rolników, a więc ubez-
pieczeniu emerytalno-rentowemu, 
wypadkowemu, chorobowemu 
i macierzyńskiemu. Warunkiem 
będzie jednak opłacanie składek 
z tytułu tego ubezpieczenia. Przy-
pomnijmy, że do tej pory rolnicy po-

bierający świadczenie pielęgnacyjne 
bądź zasiłek dla opiekuna, podle-
gały w KRUS jedynie ubezpieczeniu 
emerytalno-rentowemu, a składki 
opłacał wójt, burmistrz lub prezy-
dent miasta. 

Beneficjenci, który prawo do za-
siłku lub świadczenia nabyli bądź 
nabędą do 31 grudnia 2023 r. będą 
mogły korzystać z niego na „starych” 
zasadach. Jednak zgodnie z zasadą 
praw nabytych, takie osoby nie będą 
mogły podejmować zatrudnienia lub 
innej pracy zarobkowej, w tym pro-
wadzenia działalności rolniczej – wy-
jaśnia KRUS.

Ile wyniosą składki w 2024 roku?
W listopadzie tego roku Kasa 

Rolniczego Ubezpieczenia Spo-
łecznego opublikowała komunikat 
o wysokości składek w I kwartale 
2024 roku. 

- Wysokość składki na ubezpie-
czenie wypadkowe, chorobowe 
i macierzyńskie za podlegającego 
przez cały miesiąc rolnika, mał-
żonka, domownika i pomocnika 
rolnika w I kwartale 2024 r. wy-
nosi 60,00 zł miesięcznie. Jeżeli 
rolnik, małżonek lub domownik 
objęty jest tym ubezpieczeniem 
na wniosek wyłącznie w zakresie 
ograniczonym, należna składka sta-

nowi 1/3 pełnej składki, tj. 20,00 zł 
miesięcznie. - podaje KRUS.

Z kolei podstawowa składka na 
ubezpieczenie emerytalno-ren-
towe wyniesie 143,00 zł. Dodat-
kowa składka na to ubezpieczenie, 
obejmująca rolników prowadzą-
cych gospodarstwo o powierzchni 
większej niż 50 ha, zależna jest od 
wielkości gruntów i wynosi: 

• 12% emerytury podstawowej, 
tj. 172,00 zł dla gospodarstw 
rolnych obejmujących obszar 
użytków rolnych do 100 ha przeli-
czeniowych,

• 24% emerytury podstawowej, 
tj. 343,00 zł dla gospodarstw 
rolnych obejmujących obszar 
użytków rolnych powyżej 100 ha 
przeliczeniowych do 150 ha prze-
liczeniowych,

• 36% emerytury podstawowej, 
tj. 515,00 zł dla gospodarstw rol-
nych obejmujących użytki rolne 
powyżej 150 ha przeliczeniowych 
do 300 ha przeliczeniowych,

• 48% emerytury podstawowej, 
tj. 686,00 zł dla gospodarstw rol-
nych obejmujących użytki rolne 
powyżej 300 ha przeliczeniowych.

 ■ mz
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Już do pobrania

Cztery nowe bezpłatne projekty domów w bazie GUNB

Na  stronie  internetowej 
Głównego Urzędu Nadzoru  Bu-
dowlanego  w  połowie  grudnia 
udostępniono cztery nowe, bez-
płatne projekty dużych domów. 
Łącznie  to  już  12  projektów, 
które zwyciężyły w konkursie na 
projekty  domów  o  powierzchni 
do  120,  150  i  180 m2. Wszyst-
kich  bezpłatnych  projektów 
w  katalogu  GUNB  jest  już  95, 
a liczba ich pobrań wynosi blisko 
83,5 tys. 

- Bezpłatne projekty architek-
toniczne dla osób, które chcą 
budować swoje własne domy, 
to jeden z elementów wsparcia 
w kwestii mieszkalnictwa. Dzięki 
niemu prywatni inwestorzy mogą 
zaoszczędzić czas i pieniądze, a to 
przy tak ważnym przedsięwzięciu 
jak budowa domu, zawsze ma 

duże znaczenie – podkreśla Mi-
nisterstwo Rozwoju i Technologii 
- Udostępniliśmy kolejne, bez-
płatne projekty dużych domów 
jednorodzinnych. Są to projekty 
komfortowe, wygodne i nowo-
czesne, które niewątpliwie od-
powiedzą na potrzeby większych 

rodzin. Projektów dużych domów 
mamy już 12. Natomiast wszyst-
kich bezpłatnych projektów 
domów do pobrania w naszym 
katalogu jest aż 95 – dodaje Do-
rota Cabańska, Główny Inspektor 
Nadzoru Budowlanego.

Cztery najnowsze projekty 
domów

Udostępnione na stronie gunb.
gov.pl cztery nowe projekty du-
żych domów o powierzchni ok. 
150 m2 to wygodne, nowoczesne 
i komfortowe domy dla większej 
rodziny. Są to: 

    • PS.Arch 150
    • PS.Arch 150 (wariant II)
    • Lacan 150
    • Lacan 150 (wariant II)

Projekty dla wszystkich

Zgodnie z założeniem kon-
kursu na projekty domów o po-
wierzchni do 120, 150 i 180 
m2 projekty zapewniają m.in. 
uniwersalność rozwiązań kon-
strukcyjno-materiałowych, pro-
stej realizacji czy optymalizacji 
kosztów budowy. Tym samym 

spełniają oczekiwania większej 
rodziny. Projekty odznaczają się 
uniwersalną formą architekto-
niczną, która pozwala na łatwą 
adaptację budynku do lokalnych 
uwarunkowań przestrzennych. 
Oznacza to, że udostępnione pro-
jekty mogą być dostosowane m.in. 
do obowiązujących przepisów czy 
potrzeb danej działki, które wy-
nikają z lokalnych uwarunkowań 
przestrzennych występujących, 
np. na terenach górskich.

Jak skorzystać z projektów?

Aby skorzystać z projektów, 
wystarczy wypełnić formularz 
kontaktowy i pobrać projekt ze 
strony internetowej gunb.gov.pl 
z katalogu projektów.

 ■ Oprac. pn
fot. gunb.gov.pl
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Nowe zasady na wiosnę

Zabudowa nieregularnej działki ma być mniej problematyczna
Ministerstwo  Rozwoju  i  Tech-
nologii  zapowiedziało  zmiany 
przepisów  w  sprawie  warunków 
technicznych,  jakimi  powinny 
odpowiadać  budynki  i  ich  usytu-
owanie.  Celem  nowelizacji,  która 
wejdzie w  życie w  kwietniu  2024 
roku  jest  przede  wszystkim  ogra-
niczenie praktyk związanych z tzw. 
„patodeweloperką”  -  są  to  dzia-
łania, które mają maksymalizować 
zyski kosztem dobrej architektury, 
zdrowego  rozsądku, a  czasem wy-
magań zawartych w przepisach. 

Większe odległości między 
 blokami na sąsiednich działkach

Według obecnych uregulowań 
minimalna odległość budynków 
od granicy działki wynosi 3 metry 
w przypadku ścian bez okien i drzwi 
lub 4 metry w przypadku ścian 
z oknami i drzwiami, przy jedno-
czesnym uwzględnieniu przepisów 
w zakresie przesłaniania, nasłonecz-
nienia oraz warunków przeciwpoża-
rowych. Zdarzają się więc sytuacje, 
kiedy budynki powstają bardzo 
blisko siebie i sąsiedzi „zaglądają 
sobie” do okien. Nowe przepisy 
stanowić będą, że minimalna odle-
głość budynku mieszkalnego wielo-
rodzinnego powyżej 4 kondygnacji 
nadziemnych od granicy działki ma 
wynieść co najmniej 5 metrów. Do-

datkowy przepis mówi o tym, że 
nie będzie wymagane zachowanie 
odpowiedniej odległości budynku 
od granicy działki w przypadku, gdy 
na sąsiednia działka jest publicznie 
dostępnym placem. Ponadto mini-
malna odległość pomiędzy ścianami 
nowego budynku produkcyjnego 
lub magazynowego (o powierzchni 
zabudowy ponad 1000 mkw.), 
a ścianami istniejącego budynku 
mieszkalnego lub zamieszkania zbio-
rowego ma wynieść 30 metrów. 

Mniej „betonozy” i przyjazne 
place zabaw

Nowelizacja wprowadza koniecz-
ność zapewniania na działkach prze-
znaczonych pod publicznie dostępny 
plac (ponad 1000 mkw.) co najmniej 
20% terenu biologicznie czynnego. 
Ponadto wprowadzony zostanie 
obowiązek budowy placów zabaw 
przy bloku lub na osiedlu w których 
jest więcej niż 20 mieszkań – co 
więcej, ilość mieszkań w danym 
budynku będzie określała, jak duży 
plac zabaw będzie przy nim wybu-
dowany. Im większy budynek, tym 
większy plac zabaw. 

Minimum 25 mkw. lokalu  
użytkowego

Zdarzają się sytuacje, w których 
w budynkach innych niż miesz-
kalne wyodrębniane są tzw. „lokale 

użytkowe”. Lokale te sprzedawane 
są później jako „inwestycyjne” 
i traktowane przez kupujących jak 
zwykłe, małe mieszkania (najczę-
ściej pod wynajem) – tym samym 
obchodzony jest przepis mówiący, 
że samodzielny lokal mieszkalny 
nie może mieć mniej niż 25 mkw. 
Aby rozwiązać tę sytuację, resort 
zaproponował, że minimalna po-
wierzchnia lokalu użytkowego 
w nowoprojektowanych budyn-
kach będzie musiała wynosić nie 
mniej niż 25 mkw.  - Mamy świado-
mość istnienia rynku turystycznego 
w miejscach takich jak tereny nad-
morskie czy górskie, dlatego regu-
lacje nie będą dotyczyły budynków 

zamieszkania zbiorowego takich 
jak np. hotel, motel czy pensjonat – 
wyjaśnia ministerstwo.

Więcej prywatności
Zgodnie z nowymi przepisami, 

aby zapewnić więcej prywatności 
w budynku mieszkalnym wieloro-
dzinnym, w przypadku balkonów 
na jednej płycie, trzeba będzie 
zastosować pomiędzy nimi od-
powiednią przegrodę. Powinna 
ona mieć co najmniej 2,2 metrów 
wysokości (mierzoną od poziomu 
posadzki) oraz szerokość równą co 
najmniej szerokości balkonu (a gdy 
balkon ma szerokość większą niż 2 
metrów – przegroda powinna mieć 

szerokość co najmniej 2 metrów). 
Ponadto nowe przepisy stanowią 
o obowiązku stosowania między 
dwoma mieszkaniami w budynkach 
mieszkalnych jednorodzinnych 
przegród spełniających odpo-
wiednie wymogi akustyczne oraz 
drzwi o podwyższonej izolacji aku-
stycznej – to wszystko ze względu 
na to, że często jesteśmy w stanie 
usłyszeć bez problemu, o czym są-
siedzi rozmawiają za ścianą. Nowe 
przepisy mają rozwiązać ten pro-
blem.

Miejsca na rowery i wózki
Obecnie miejsca do przecho-

wywania rowerów czy wózków nie 
zawsze są przewidywane, co sta-
nowi dość niewygodny problem. 
W związku z tym pojawił się po-
mysł w nowelizacji, aby wprowadzić 
obowiązek realizacji w budynkach 
mieszkalnych wielorodzinnych po-
mieszczeń przeznaczonych do prze-
chowywania rowerów lub wózków 
dziecięcych. Minimalna powierzchnia 
takich pomieszczeń będzie wynosiła 
15 mkw. Dopuszczalne będzie wyko-
nanie oddzielnego budynku gospo-
darczego, wiaty albo altany, zamiast 
takich pomieszczeń w budynku wie-
lorodzinnym.

 ■ Oprac. pn
fot. freepik
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Ewolucja miasta

Ile jest Unii w Częstochowie?
Przebudowa gierkówki, moderni-
zacja linii tramwajowej, nowoczesny 
oddział  chirurgii  onkologicznej  na 
Parkitce…  to wszystko  inwestycje, 
które  stały  się  możliwe  dzięki 
środkom unijnym. Mimo to w Czę-
stochowie o Unii Europejskiej mówi 
się coraz mniej. Czym jest więc dla 
nas członkostwo w UE, odkąd fun-
dusze pozostają zablokowane?

Częstochowa Unią stoi

Członkostwo Polski w Unii Euro-
pejskiej w perspektywie lokalnej 
bardzo często upraszcza się, spro-
wadzając je jedynie do unijnych 
funduszy. Nie da się jednak ukryć, 
że od 2004 roku Częstochowa 
pozyskała ponad 1,5 mld zło-
tych dofinansowania. Dzięki temu 
udało się nie tylko zmodernizować 
Aleje, przeprowadzić prace re-
montowo-konserwatorskie na Ja-
snej Górze, ale też przebudować 
DK-1 czy doprowadzić tramwaj na 
Błeszno. Wszystkie najważniejsze 
inwestycje w mieście były możliwe 
właśnie dzięki tym funduszom. 
– Trudno byłoby znaleźć dzisiaj 
projekt infrastrukturalny, który był 
realizowany na terenie naszego 
miasta po 2004 roku bez dotacji 
unijnej – podkreśla zastępca pre-
zydenta miasta Piotr Grzybowski, 
który przez wiele lat był naczel-
nikiem Wydziału Funduszy Euro-
pejskich i Rozwoju Urzędu Miasta. 
Bez wątpienia jednak zmieniła się 
w Częstochowie narracja doty-
cząca Unii, po tym jak środki w ra-
mach budżetu 2021-2027 zostały 
zablokowane w związku ze skargą 
Komisji Europejskiej przeciwko 
Rzeczpospolitej.

Jeszcze w grudniu 2020 roku Czę-
stochowa przyłączyła się do ogól-
nopolskiej akcji samorządów, które 
bojkotowały ówczesny plan zaweto-
wania unijnego budżetu przez Rząd 
RP. Przed magistratem czy obok Ra-
tusza powiewała wtedy flaga Unii. 
– Samorządowcy chcą ponownie 
podkreślić, w jak dużym stopniu 
obecność Polski w Unii Europejskiej 
i możliwość skorzystania z funduszy 
europejskich wpłynęła na rozwój 
gospodarczy, infrastrukturalny czy 
społeczny naszego kraju, w tym pol-
skich miast i gmin – tłumaczył wów-
czas Urząd Miasta. 

W lokalnych mediach pojawiały się 
wpisy o skutecznym pozyskiwaniu 
dotacji czy nawet te sławiące Unię 
za usuwanie w mieście szamb i za-
stępowania ich siecią kanalizacyjną 
(de facto jeszcze z przedakcesyj-
nego funduszu ISPA). W 2014 roku 
na stronie magistratu znalazło się 
nawet miejsce na podsumowanie 
wszystkich 183 projektów zrealizo-
wanych do tego czasu dzięki człon-
kostwu w UE, a Wydział Funduszy 
Europejskich i Rozwoju prowadził 
nawet własny portal internetowy, 
teraz opatrzony już dopiskiem 
„strona archiwalna”. 

A Częstochowa od 2004 roku 
zmieniła się diametralnie. Piotr 
Grzybowski wylicza z związku z tym 
trzy grupy inwestycji: te związane 
z komunikacją, termomoderniza-
cjami oraz z gospodarką i kulturą. Bo 
dzięki funduszom unijnym udało się 
przebudować DK-1, DW 908, czyli 
aleję Monte Cassino, która często-
chowian prowadzi do węzłów auto-

stradowych. To również dzięki tym 
środkom realizowana jest moderni-
zacja DK-46. Przy dworcach kolejo-
wych powstały centra przesiadkowe, 
wprowadzono System Dynamicznej 
Informacji Pasażerskiej, wymieniono 
tabor autobusowy, doprowadzono 
tramwaj na Błeszno i zakupiono 17 
twistów. – Druga rzecz to termo-
modernizacje. Mamy obecnie ponad 
50 szkół i przedszkoli, które zostały 
odremontowane dzięki pieniądzom 
z Unii. To jest coś, czego na co dzień 
nie doceniamy, chociaż każdy z nas 
do którejś z tych szkół chodził, albo 
posłał do niej swoje dziecko – mówi 
Grzybowski. Pytam więc czy zgodzi 

się ze stwierdzeniem, że Często-
chowa wręcz Unią stoi i w odpo-
wiedzi słyszę: „bez dwóch zdań!”.

Niczym Norymberga

„To Frankonia” mówią miesz-
kańcy Norymbergi, podkreślając 
przy tym, że przecież mają swój 
własny dialekt, prezenty przynosi 
mały Jezus, a nie Święty Mikołaj 
jak w innych częściach kraju, no 
i piją przecież inne piwo niż reszta 
Bawarii. Podobnie jest z Często-
chową, włączoną w 1999 roku do 
województwa śląskiego. Jej z kolei 
bliżej jest do Małopolski, albo 
nawet do województwa święto-
krzyskiego, aniżeli do Śląska. Czę-
stochowianie nie tylko nie mają 
aspiracji do tego, by częścią tego 
regionu się stać, ale gotują się na 
samą myśl o takiej przynależności. 
– W kontekście środków unijnych 
dzielonych centralnie, zawsze Ka-
towice czy Gliwice będą miały 

bliższy dostęp do tego ucha pre-
zesa – mówi Piotr Grzybowski.

Częstochowa i okoliczne po-
wiaty nie są jednak jedynym 
regionem, który do Śląska nie na-
leży. Jest choćby Podbeskidzie, 
gdzie również nikt za Ślązaka się 
nie uważa. I władze wojewódzkie 
wiedzą dobrze, że tak niehomo-
geniczną jednostką muszą zarzą-
dzać w ramach subregionów. A to 
jest możliwe m. in. dzięki RIT-om, 
czyli działającym od 2014 roku 
Regionalnym Inwestycjom Teryto-
rialnym. Podmioty zlokalizowane 
na terenie Subregionu Północnego 
Województwa Śląskiego, czyli 

Częstochowa wraz z powiatami: 
częstochowskim, myszkowskim 
i kłobuckim, mogą więc wnio-
skować zarówno w konkursach 
regionalnych, jak i tych przeznaczo-
nych tylko dla RIT-u. I w ten sposób 
Częstochowa ma większą kopertę 
subregionową, niż na przykład ta, 
w skład której wchodzi Opole. Bu-
dżet unijny w województwie ślą-
skim jest bowiem ogromny – to 
właśnie tutaj dotacje w przeliczeniu 
na mieszkańca są najwyższe. 

W rozmowie z TVN24 w 2021 
roku prezydent miasta Krzysztof 
Matyjaszczyk mówił, że najczar-
niejszy scenariusz, który może się 
wydarzyć, to taki, w którym sa-
morządom zabraknie pieniędzy na 
wkłady własne, by skorzystać z pie-
niędzy europejskich. Ten scenariusz 
właśnie się spełnia, bo podczas 
omówienia projektu budżetu miasta 
na przyszły rok dodał: „presja wy-
datków bieżących ogranicza możli-
wości inwestycyjne, zwłaszcza, że 
z powodu sporu polskiego rządu 
z Komisją Europejską w projek-
tach budżetów samorządowych 
brakuje jeszcze znaczących kwot 

z obecnego okresu programowania 
środków unijnych”. I w tym miejscu 
pojawia się pytanie o to, czym dla 
Częstochowy jest Unia, jeśli nie pie-
niędzmi? 

– Pierwszą rzeczą, o której wszyscy 
zapomnieli, bo człowiek szybko się 
do dobrego przyzwyczaja, jest swo-
bodny przepływ osób, towarów, 
usług czy kapitału – podkreśla Grzy-
bowski. I chodzi nie tylko o to, że po-
siadając w kieszeni dowód osobisty, 
możemy wsiąść w samolot i polecieć 
po pracy na Maltę czy do Bergamo 
(co od 10 grudnia stało się zresztą 
jeszcze łatwiejsze, bo w końcu 
z Częstochowy na lotnisko w Py-
rzowicach dojedziemy Kolejami Ślą-
skimi). Chodzi również o poprawę 
sytuacji na częstochowskim rynku 
pracy. Dzięki członkostwu w UE, 
zagraniczne firmy zaczęły inwe-
stować i szybko doszliśmy do tego, 
że poziom bezrobocia osiągnął po-
ziom 3 proc. Jak podaje GUS, stopa 
bezrobocia w Częstochowie wynosi 
obecnie mniej niż średnia dla całego 
województwa i pozostałych po-
wiatów w regionie. Po upadku sek-
tora hutniczego i włókienniczego 
nie byłoby to możliwe bez inwestycji 
zagranicznych, a tych z kolei zabra-
kłoby, gdyby nie członkostwo w UE. 
Zaledwie kilka dni temu holenderski 
deweloper obiektów przemysło-
wych CTP ogłosił budowę parku lo-
gistycznego przy autostradzie A1 na 
wjeździe do Częstochowy.

Grzybowski wspomina też wymiany 
studenckie i program Erasmus. Zresztą 
ogłoszona nie tak dawno przez Uni-
wersytet Jana Długosza inicjatywa 
COLOURS, czyli utworzenie z za-
granicznymi uczelniami partnerskimi 
Uniwersytetu Europejskiego, również 
stała się możliwa dzięki członkostwu 
w UE.  – Olbrzymia liczba naszych 
studentów i uczniów szkół średnich 
na stałe współpracuje, wyjeżdża albo 
gości tutaj osoby z innych krajów 
europejskich. Może my tego nie do-
ceniamy na co dzień, ale osoby, które 
do Częstochowy przyjeżdżają, po-
wodują, że jesteśmy trochę bardziej 
globalni i europejscy. Mamy trochę 
większy dostęp do idei. Nie ma nic 
dobrego w byciu takim zaściankiem, 
w którym ten kontakt z ludźmi, którzy 
mają trochę inny punkt widzenia, jest 
ograniczony – dodaje Grzybowski. 

 ■ Milena Zębik

Zakup nowego taboru autobusowego: 40 Solarisów Urbino. Wartość zadania  
- 45 657 600,00 zł zł; dofinansowanie z środków UE - 30 398 400,00 zł. 

fot. UM Częstochowy

Modernizacja linii tramwajowej i wzbogacenie taboru. Wartość zadania 
- 220 350 720,96 zł; dofinansowanie z środków UE - 149 301 947,42 zł zł.

 fot. UM Częstochowy

Przebudowa Starego Rynku. Wartość zadania - 26 968 452,08 zł; dofinansowanie z środków UE -15 040 013,43 zł. 
fot. UM Częstochowy

Termomodernizacja Pływalni Krytej przy Alei Niepodległości 20/22. Wartość zada-
nia - 3 161 841,40 zł; dofinansowanie z środków UE - 2 392 011,99 zł. 

fot. Mapa dotacji UE

Materiał powstał w ramach 2. edycji 
Szkolenia Parlamentu Europejskiego dla 
młodych dziennikarzy i dziennikarek, or-
ganizowanego przez Fundację Geremka i 
"Gazetę Wyborczą" na zlecenie Parlamentu 
Europejskiego.
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Masz w domu niepotrzebne 
rzeczy?b SPRZEDAJ JE! SPRZEDAJ JE!  

Wystarczy, że prześlesz do nas 
treść ogłoszenia 

SMS-em na numer: 792 620 051 
lub maila: redakcja@
zycieczestochowy.pl

 Q WYNAJMĘ LOKAL UŻYTKOWY - Czę-
stochowa Al. Armii Krajowej 1/3 
(30m2) tel. 606 36 58 18 

 Q Sprzedam meble młodzieżowe 
z biurkiem w dobrym stanie 7 czę-
ści tel. 508 474 290

 Q Mężczyzna lat 47 podejmie pracę ja-
ko tokarz-ślusarz.  Tel. 694 200 794

 Q Stół: blat szklany, wym.: 140x80cm, 
wys. 75cm, nogi – metal chromowa-
ny, 4 krzesła: eco skóra, kolor szary, 
nogi – metal chromowany. Zakupio-
ne w salonie Agata. Preferowany od-
biór własny. Tel.: 880 556 087 

 Q Sprzedam kombinezon termiczny 
do usuwania tkanki tłuszczowej, 
cellulitu, ujędrniania poszczegól-
nych partii ciała tel. 602 307 570

 Q Sprzedam rower. Składak. 26 cali. 
750 zł. nr tel. 602 307 570

Sprawdź pogodę na cały tydzień

Maksymalna: 5°C 
Minimalna: 3°C 
Zachmurzenie, grad

Ciśnienie: 990 hPa
Wilgotność: 81%

Maksymalna: 6°C 
Minimalna: 1°C 
Deszcz ze śniegiem

Ciśnienie: 1000 hPa
Wilgotność: 89%

Maksymalna: 7°C 
Minimalna: 5°C 
Zachmurzenie, deszcz

Ciśnienie: 996 hPa
Wilgotność: 83%

Maksymalna: 7°C 
Minimalna: 4°C 
Zachmurzenie małe

Ciśnienie: 1009 hPa
Wilgotność: 82%

Maksymalna: 6°C 
Minimalna: 2°C 
Zachmurzenie małe

Ciśnienie: 1015 hPa
Wilgotność: 80%

Maksymalna: 7°C 
Minimalna: 1°C 
Zachmurzenie

Ciśnienie: 1013 hPa
Wilgotność: 87%

Maksymalna: 6°C 
Minimalna: 4°C 
Zachmurzenie

Ciśnienie: 1012 hPa
Wilgotność: 82%
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Spokojny, bez nałogów i bezdzietny 
rencista  -  60  lat  -  pozna  kobietę 
także spokojną i bezdzietną. Proszę 
o sms lub tel. 531 638 188. Często-
chowa, bliskie strony

Treść ogłoszenia: 

................................................................................................................................................................

........................................................................................................................ .......................................

................................................................................................................................................................

..............................................................................................................................................................

Nr tel. .................................................................................

QQ    MOTORYZACJA

QQ    NIERUCHOMOŚCI

QQ    KUPIĘ QQ    SPRZEDAM QQ    ODDAM

QQ    PRACA QQ    INNEQQ    MATRYMONIALNE

KUPON na bezpłatne ogłoszenie 
-  Życie Częstochowy i Powiatu  - 

ogłoszenia
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 ■ Opracowanie kolumny: Paula Nogaj

Jest już terminarz PGE Ekstraligi 2024

Włókniarz Częstochowa 
sezon rozpocznie w Lesznie
PGE  Ekstraliga  przedstawiła 
już  oficjalny  terminarz  roz-
grywek na sezon 2024. TAURON 
Włókniarz  Częstochowa  zain-
auguruje  nadchodzącą  rywa-
lizację  meczem  wyjazdowym 
w  Lesznie,  który  został  zapla-
nowany  na  piątek  12  kwietnia 
2024 roku. 

Z kolei pierwsze domowe spo-
tkanie na Arenie zielona-energia.
com w Częstochowie po raz 
pierwszy w sezonie 2024 odbę-
dzie się w niedzielę 21 kwietnia. 
Rywalem TAURON Włókniarza 
Częstochowa będzie aktualny 
drużynowy wicemistrz Polski – 
Betard Sparta Wrocław. W tym 
tygodniu częstochowski klub 

poinformował również, że przy-
gotowania do zbliżającego się 
sezonu nabierają rozpędu. Włók-
niarz przedstawił już kalendarz 
przedsezonowych sparingów, 
które odjedzie w ramach koń-
cowej fazy przygotowań – pod 
warunkiem, że pogoda na to po-
zwoli. - W sumie zaplanowano 
aż sześć spotkań sparingowych 
z trzema drużynami – Arged Ma-
lesą Ostrów Wielkopolski, ENEA 
Falubazem Zielona Góra oraz 
ROW-em Rybnik. Pierwszy z nich 
odbędzie się na Arenie zielona-
-energia.com w Częstochowie 
23 marca 2024 roku, a rywalem 
Biało-Zielonych będzie zespół 
z Rybnika – przekazał klub w ko-
munikacie. 

Raków Częstochowa

Przedstawiono sparingowy 
plan na obóz w Turcji
20  stycznia  drużyna  Rakowa 
Częstochowa  uda  się  na  zgru-
powanie  do  tureckiego  Belek, 
gdzie rozegra trzy mecze sparin-
gowe.

Pierwszym rywalem Mistrzów 
Polski będzie Łudogorec Razgrad, 
aktualny wicelider bułgarskiej 
ekstraklasy. Spotkanie to zo-
stanie rozegrane w sobotę 27 
stycznia. W kolejnym spotkaniu, 

które odbędzie się 1 lutego Czer-
wono-Niebiescy zmierzą się ze 
słoweńskim NK Maribor. Dzień 
później, na zakończenie zgrupo-
wania w Belek Medaliki zagrają 
z SK Dnipro-1. Jak zapowiada 
częstochowski klub, pierwsze 
dwa mecze będzie można 
obejrzeć na klubowym kanale 
YouTube, natomiast ostatni spa-
ring będzie zamknięty.

Liga 40-latków

I runda dobiegła końca. 
Siódma kolejka za nami
Pierwsza  runda  spotkań  Ligi 
40-latków  w  Piłce  Siatkowej 
dobiegła  końca.  Święta  na  me-
dalowych  pozycjach  spędzą: 
Servecom,  Automania  Mikrus 
Mykanów  i  Poczesna&Bla-
chownia. 

- Kolejność w klasyfikacji nie do 
końca może odzwierciedlać ak-
tualny układ sił w rozgrywkach, 
bo z pierwszej rundy pozostały 
jeszcze do rozegranie cztery 

zaległe spotkania, w tym dwa 
niezwykle ważne, bo pomiędzy 
ww. czołowymi zespołami – 
podsumowuje Marcin Mazik, 
kierownik ds. sportu i rekreacji 
MOSiR w Częstochowie i do-
daje, że uczestników rozgrywek 
czeka teraz świąteczno-nowo-
roczna przerwa. Na parkiecie 
„Częstochowianki” zawodnicy 
Ligi 40-latków wrócą dopiero 7 
stycznia.

Terminy nadchodzących spotkań:

8 kolejka - 07.01.2024 (niedziela)
g.  9.30  Blachownia WARTA - Volley
g. 10.30 Poczesna&Blachownia K&K - Servecom
g.  11.30  Gmina  Rędziny  -  Automania  Mikrus  My-
kanów
pauza  Galeria Jurajska Team

PlusLiga

Norwid zagra w Lublinie z Bogdanką
Exact  System  Hemarpol  Czę-
stochowa  ostatni  mecz  w  tym 
roku rozegra w Lublinie. Rywalem 
siatkarzy spod Jasnej Góry w 13. 
kolejce PlusLigi będzie Bogdanka 
LUK.  Spotkanie  odbędzie  się 

w piątek 22 grudnia o godz. 20:30.

W poprzedniej kolejce często-
chowska drużyna przełamała niemoc 
i po czterech porażkach z rzędu, 
wygrała przed własną publicznością 

z KGHM Cuprum Lubin 3-1. Była 
to trzecia wygrana beniaminka Plus-
Ligi w sezonie 2023/24. Obecnie 
Norwid zajmuje 12 miejsce w ta-
beli klasyfikacji generalnej, mając na 
swoim koncie 11 punktów.

Plebiscyt Sportowy 2023

Można zgłaszać kandydatury!
Po  raz  kolejny wybierzemy  naj-
popularniejszych  sportowców, 
trenera  i  działaczy  sportowych 
regionu częstochowskiego w spe-
cjalnym  plebiscycie,  którego  or-
ganizatorami są: Regionalna Rada 
Polskiego Komitetu Olimpijskiego 
w Częstochowie, Urząd Miasta,  a 
także redakcje Życia Częstochowy 
i Powiatu oraz Telewizji Orion. 

Kluby, stowarzyszenia oraz 
instytucje, a także mieszkańcy 

Częstochowy i regionu mogą 
zgłaszać kandydatury spor-
towców, trenerów i działaczy 
sportowych do 19 stycznia. Ka-

pituła Plebiscytu spotka się w 
lutym, aby dokonać wyboru, a 
ogłoszenie wyników planowane 
jest na początku marca. Nomi-
nacje można przesyłać na adres 
mailowy Pana Janusza Sośniaka - 
ks@czestochowa.um.gov.pl, Pana 
Jerzego Raganiewicza – jerzy.
er@gazeta.pl lub na skrzynkę 
naszej redakcji: redakcja@zycie-
czestochowy.pl.

fot. UM Częstochowa
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